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Gazcta Polkowicka 

Magazyn 
miedziowy 

24 maja Komisja Wyborcza KGHM Polska 
MiedZ SA ogloslla oficjalne wyniki wyborow na 
czlonkow (wybieranych przez pracownik6w 
SpOlki) Rady Nadzorczej U kadeucji KGHM 
SA. Glosowalo 14929 os6b Da 28 927 upraw
nionych. Najwi~j glosOw otrzymali i tym sa
mym ZOSlali wybrani: Ryszard Zb,tyzny (7128), 
Edward Kienig (3491) i KrzysztofUrbanowicz 
(1039). W dalszym ciljgu pracownicy KGHM 
Polska Micdi SA oczekujlj oa cZlerech przedsta
wiciell wlaSciciela (Ministcrstwo Przeksztalcen 
WlasnoSciowych) i dw6ch reprezcntant6w wo
jewody legnickicgo. 

Podczas nicdawnego spotkania kierownic
twa KGHM SA z szefami central zwiqzkowych 
om6wiono problcmy miedziowego przedsit;
biorstwa. Mi~dzy innyrni wiccprczes Zarzljdu 
Katarzyna Muszkat przcdslawila wyniki finan
sowe za rok ubiegly omz aktualnlj kondycj~ 
ekonomicznq fimlY. Poinfomlowala, :ie Rada 
Nadzorcza zloiyla jui w Mini lerstwie prze
kszlaicen WlasnOOciowych bilans micdziowej 
spOlki za pierwszy rok obrachunkowy. Z progra
mem rozwoju, reslrukturyzacji i prywatyzacji 
KGHM zapoznal zebranych wiceprezes Krzy
szlof S9dzikowski, uznajqc, :ie najwainiej zym 
zadaniem w najbtiiszym czasie ~dzie ulworze
nie spalk.i g6rniczo-hutniczej . N admienil, :ie Za
rzlId dqiy do tego, aby zaczlYla olla funkcjono
wac od lipca br. 

Kilka dni lemu w siedzibie KGHM Polska 
MiedZ SA odbyla si~ konferencja prasowa po
swit;cona glownie problemalyce przeksztalcen 
w Polskiej Miedzi. Szerzej 0 tym wydarzeniu 
wewnqtrznumeru. 

Nowoczesne technologie w przemys\e wy
dobywczym byJy tematem dwudniowego semi
narium, jakie odbylo sit; w siedzibie Zarzqdu 
Polskiej Miedzi. Om6wiono zagadnieoia zwilj
zane z g6mictwem, przet w6rstwem mineraJ6w i 
automatyklj proces6w wydobycia rud. Przedsta
wiciele sZeSciu firm szwedzkich prezentownli 
swoje osiljgrut;cia w transporcie podziemnym -
pionowym i poziomym, drq:ieniu kat, syste
mach informatycznych i stcrowaniu. Goscie 
zwiedzili kopalnie Rudna, Polkowice i Lubin. 
Organizatorem seminarium byla miedziowa 
spOlka oral. Biuro Radcy Handlowego Szwecji 
w Warszawie. 

~Zdradlj interes6w przemystu miedziowego 
i zatrudnionych w nim zal6g M nazwali przedsta
wiciele pi~iu central zwiqzkowych zrzeszo
nych w Unii Wolnych Zwiqzk6w Zawodowyeh 
program rozwoju, restrukturyzacji i prywatyza-

cji miedziowego kombinatu. Wyraiajqc sw6j 
sprzeciw, zwiljzkowey il)dajEl wycofania pro
gramu z ministerst wa i rozpoc~ia rzeczowych 
rozm6w w sprawie przyszloSci ,.polskiej mie
dzi". 

W oSwiadczcniu ZarZljdu KGHM i kierow
nictwa po zezegolnych oddzial6w mi¢zy inny
mi stwierdzono, i.e kierownictwo Kombinatu 
pracuje w atmosferze ciljglych pom6wieti, oie
ustannego podwaiania i wyszydzania wszelkich 
deeyzji. Zlidania zwiqzkowc6w uznano za obni
ianie wartoSci przedsl~biorstwa, zapowiadajl)c 
r6wnoczeSnie polo:ienie kresu wiehrzycielstwu. 

+++ 
Po ostalnim spotkaniu biorllcych udziaJ w 

sporze zbiorowym z udzialem mediatora prof. 
Janusza Trzciosldego (10 i 17 maja) Unia Wol
nych Zwiljzk6w Zawodowych i Zarzlld KGHM 
SA wyznaezyli swoich ekspert6w. SI) rumi prof. 
J6zef Kaleta i prof. Urszula Wojciechow ka, 
kt6rzy na zlecenie mediatora majlj przedstawic 
swoje oceny dotycZljee syruacji fmansowej 
przemyslu miedziowego, co rna bye pomocne 
przy dalszych rokowaniach na temat realizacji 
pos!ulatu 30% podwyiki plac. Wiadomo r6w
niez, :ie ministerstwo oie chee jednoznacznie 
wykluezyc udziaJu obcego kapitaJu w prze
ksztalceniach KGHM Polska Miedi SA. ZwillZ
kowcy wystosowali pisma w tej sprawie do Daj
wyiszych czynnikow w Polsce. 

+<-<0> 

Podkomi Ja scjmowa kierowana przez Ed
mlUlda Krassowskiego zwr6cila si~ do Prolrura
tury GeDeralncj celem wyjaSuienia prawy 
zwiljzanej z udzieleniem przez ZarzEld KGHM 
w 1991 roku gwarancji na 7 mid zlotyeh dlo 
prywatnej, cz~tochowskiej spOlki Janusza Ba
ranowskiego. Jak wiadomo I. Baranowski wek
sla nie wykupiJ. a woje udziaiy prLekazal we
mu ojcu kilkanaScie dni po dokonaniu lran
sakcji. W tej cbwili nie rna z czego oddac, a 
ZarzlId KGHMjui w tyczniu tego rolru wystlj
piJ 0 zwrot w sumie 9 mid zlotych. 

Z inicjalYwy Ambasady Szweeji w KGHM 
Polska Miedf SA zorganizowany zostal pokaz 
sp~tu g6miczego. WytworclI jest dobrze mana 
i wspOlpracujljca od lat z miedziowym kombi
natem flnna Atlas Copco. Zainleresowanie ka
dry fachowc6w z KGHM bylo ogromne, ponie
wai Szwedzi zaprezentowali najnowsze urZlj
dzenia. 

Lubinskie Przedsi'rbiorslwo Budowy Ko
paID kilka tygodni temu wygrato przetarg 
(wspalnie z izraelsklj flnnq) na budow~ tunelu 
w Jerozolimie. Warto nadmienic,:ie w przetargu 
UCl.CSlniczylo 20 wykonawc6w zc znanych w 
wiecie fum. Jest to wi~ podw6jny sukees do

skonalej lubinskiej finny. 

W Zamjdzie KGHM Polska Micdi SA znaj
duje sit; tak zwana konc6wka agencji Reutera. 
Dzi~ki temu urzqdzeniu docierajlj tu blyskawi
cznie najwaZniejsze informaeje gospodarcze i 
polilycme z calego swiata. Gdyby wiedziano, 
jak mila dziewczyna obsluguje t~ "kotic6wk~", 
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informacje wp.rost 1. cenlrali Reutera naplywaly
by jeszcze szybciej. 

Od kllkunastu dni w KGHM Polska Miedz 
SA trwa inwentaryzacja majlltk"U miedziowego 
przedsi'rbiorstwa, przygotowuj'lcego si'r do 
przeksztalcen wlasnoSciowych. W HM "Legni
ca" na przykJad problem polcga na tyro, i.e w 
raiqcy sposOb rozmijajll si~ inlencje rninistra 
Lewandowskiego z hUlnikami. Minister widzi 
przyszlosc huty tylko w parzc z zagranicmym 
pannerem w przcciwienstwie do hutnik6w, kt6-
rzy twierdzlI.:ie wcale niepolrzcbny jest zachod
ni kapitaJ. Potrzebujll jedynie tczech lat z ulgami 
podobnymi do tyeb, jakie otrzymujll palld z 
obcym kapitalcm. JeSli tak sit; stanie, twierdzq 
hutnicy, ich zaklad wyjdzic na Prosill. 

Po przekazaniu gminie sladionu i zespotu 
szk61 hutniczych (co na razie nie rokuje nadzici) 
pozostanie problem spadaj'lccj ceny miedzi na 
londyflskiej gieldzie. Czy f ·gniccy bUlnicy rze
czywiScie wyjdq no prosl~, zwai..yw 'l.y. i.e rynek 
zachodni zostaje zasypywany rosyj "klj miedLiq 
i to za smicsznie nisklj cen~. Pold co HM ~Leg
nica~ nie przyjmujc pracownik6w na stale za
trudnienie. 

Dzi~ki wsp6lpracy lubiri kieh spaldLiclni 
mieszkaniowych L Pr'l.edsi~biorslwem Syste
m6w Komputerowych i Telekomunikacyjnych 
spOlka 1..0.0 (dawniejszy COlil) dwa najwi~

ks'l.c miej cowe osiedla zo tanl! w najbliiszym 
czasie caUcowicie slelefonizowane. Do pai
dziernika bici,l)cego roku kaide osiedle wzboga
ci si~ 0 koteJne 500 numer6w. Drugie lyle zain
staJujc si~ do lUlego przy zlego roku. KOSZl 
zainstalowania lelef onu wynosic ~zie od 2,5 -
3 mln z1olych. Sp6ldzielnie mieszkaniowe bio
I'lJC udziaJ w realizacji lego pczedsit;wz.i~ia wez
mlj na siebie jedynie cz~c praw organizacyj
nyeh i technicznych - mi~y innymi udost~pnifj 
pomieszczenia na ccnlrdle telefonicme. 

Redaktor Dyzurny 
Andrzej Lech 
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Zprac 
Zarz~du 

Skutki finansowc przeJ~cfa stadlonu. 

Z zwiIJzki z tym, ie zabezpicczone w budie
cie sroc!ki rue wystarczajlj na remont i utrzyma
nie stadionu ZG "Polkowice", Zarzljd Gminy 
zaproponuje Radzie Miejskiej odtoienie decyzji 
w tej sprawie do czasu zabczpieczenia niezb¢
nyeh srodk6w nnansowyeh (np. poprzcz party
eypacj~ ZG "Polkowice" w kosztach ulIZymania 
obiektu) i uzyskania pewnoSci, ie w przyszloSci 
gmin~ stae ~dzie na ulIZymanie wspomnianego 
obiektu. 

WyslllPienle z "Arlegu" 

Decyzja 0 wySlllpieniu z Agencji Rozwoju 
RegionaJnego .,Arleg" winna bye oparta nie tyl
ko na anatizie wynik6w dzialnoSci sp6lki w 
1992 roku, ale takie na analizie programu jej 
rozwoju. ZarzlJd Gminy Polkowice stwierdzil, 
ie na ostatnim Walnym Zgromadzeniu ARR 
"Arleg" S.A. przedstawiono jedynie uproszczo
ny program rozwoju sp6tki, kt6ry nie wystarcza 
dla oceny jej perspektyw ' rozwojowych. Z 
zwiljzku z powyiszym ZarZljd Gminy zobowilj
zal Rad~ Prawnego Urz~u Gminy do opraco
warna szczeg6l0wego toku dziaJan prowadZlj
eych do wy ulpienia z Agencji. JednOCzeSnie 
ZarzlJd Groiny zwraca sj~ do ZarzlJdu ARR "Ar
leg" z wnioskiem 0 przedstawierue w terminie 
do kPlica lipca 1993 roku programu rozwoju 
Agencji. . 

ZarzlJd Gminy wnioskuje do Rady Miej
kiej, by decyzj~ 0 wyslljpieniu Groiny Polkowi

ce z Agencji odloZye do sierpnia 1993 roku. 

Czy powslanie nowa pOlka 

Zarzljd PGM Sp6lk8 Z 0.0. wnioskuje do 
ZgrolTl.ldzenia Wsp61nik6w 0 wyraienie zgody 
na ulworzenie nowego podrniotu gospodarcze
go w po taci Sp6lki z ograniczonlj odpowie
dzialnoscilJ. Udzialowcami Sp6Iki byliby: 

- Przedsi~biorslwo Budowy KopalJi - MJ
COM Sp6lka Akcyjna - 51 % udziaJ6w. 

- Przedsi\!biorslwo Gospodarki Miejskiej -
Sp6lka Z ograniczOOlj odpowied.zialnoScill -
49% udzial6w. 
PBK tlCON oraz PGM b¢q d!JZye do 

lworzenia przedsit;biorslwa nastawionego 
gl6wnie na budownicl wo rnies1.kaniowc. Z uwa
gi na wi~kszoSciowy udzial MlCONU ~dzie to 
przedsi~biorstwo prywalne, co rna duie znacze
nie w przypadku pozyskiwania i motywowania 
do pracy w Sp6lcc wysoko kwalifikowanych 
pracownik6w. PBK MICON i PGM b¢1j budo
waly nowe przedsi~bjorslwo w oparciu 0 : 

- doSwiadcz.enia w z.akresie uslug budowla-
nych. , 

- doSwiadczenia w zak:resie produkcji rnate
rial6w budowlanych, 

- wsp6lne lnforroacje 0 otaczajljcym rynku, tj . 

gl6wnie rynk6w KGHM i groin)' Polkowice, 
- posiadane moZliwoSci finansowe, 
- posiadany potencjal sp~IOwy, 
- po jadany potencjalludzkJ. 

Projekt restrukturyzacjl 
i prywstyzaejl PGM 

ZarzlJd PGM sp.z 0.0. wni6 I 0 zalwierdze
nie przez·Zgromadzenie W palnik6w projektu 
"Koncepcji prywatyzacji przedsi.ybiorslwa go
spodarki miejskiej". 

W koncepcji Z8warto kierunki restruktury
zacji przedsi~biorstywa oparte na dzialaniach 
zmierzajljcych do rozszerzenia podstawowych 
obowiqzk6w p6lki. PGM przyrnierza si~ w naj
bliiszej przyszlosci do prowadzenia innych 
dziaianoSci. Zgodnie ze wSl~pnyrni po -lanowie
niarni organ6w samorLljdowych grniny, sp6lka 
czyru wSl\!pne przygolowania do nast~pujljcych 
dzialan: 

- przej~ia ZakJadu Encrgelyki Cieplnej; 
- przej~ia z zaTZljd zasob6w mieszkanio-

wych KGHM SA; 
- dzialaJnoSci produkcyjnych, gl6wnie w za

kresie prefabrykat6w budowlan)'ch; 
Na bazie zwiljzkOw z innymi fmnami sp6lka 

zamierza rozszerzye zakres swiadczonyeh 
uslug. 

Prywatyzacja winna si~ odbywac przy caJ
kowitym zabezpieczeniu iotercs6w grniny Pol
kowice w zakresie swiadczonych przez przed
si~biorstwo uslug. Zabezpieczcnie interes6w 
gminy winno bye podw6jne i polegae ¥lie na: 

- posiadaniu p!7ez grnin~ znacZljcego (40-
49%) pakietu udzialowego przy rozprosze
niu pozostalych pomi~zy wielu udzialow
cOw, 

- zawarciu umow z PGM, w kl6rych ceny 
swiadczonych uslug przez PGM ~ w 
szczeg6lny sposOb prz.ez gminC konlrolowa
ne. 
W pierwszym roku prywatyzacji gwarancje 

te ~dlJ zoajdowaly si~ w odpowiednlch umo
wach pomi~y PGM i grninlj, a takie moglj bye 
uiyte w odpowiedruch zapisach umowy sp6tki. 
Prywatyzaeja powinna obejmowae obecny kapi
la! wlasny PGM-u. Zgrornadz.enie Wsp6lnik6w 
zaakceplOwalo przedstawione kierunki prywa
lyzacji PGM-u sp. z 0.0. i zobowiljz,uje zaTZljd 
sp6I.ki do podj~ia wszelkich dzialail forroalno
prawnych zrnierzajljcych do przygolowania de-
cyzji 0 p1)'Watyzacji przedsi~biorstwa. . 

Postanowienie powyisze nie jesl wi~ jed
noznacZlle z decyzjlj 0 prywatyzacji, olwiera 
nalOrniasl proces przygolowawczy, kt6ry pry
walyzacj~ umoiliwi. SWlj opioie odno nie zby
cia udzial6w gminy w PGM sp. Z o.o.wyrazie 
musi Rada Miejska. 

Remonty bud nkow komunalnycb 

Zarzljd Gminy zalwierdzil do realizacji plan 
rzeczowo-nnansowy na zadanie "Remonl ko
munalnej substancji mieszkaniowej" na (ok 
1993. Za.rujd Grniny zobowiljzal PGM 0 zadba
rue, by remonlOwane budynki przy ulicy Glogo
w:;kiej swym ksztaltem archilektonicznym byly 
wkomponowane w zabudow\! Rynku. 

Wodomierzowani 

ZafZJjd Gminy poslanowH 0 sfUlllflSOwaruu 
przez ~ przylljczy wraz z wodomierzarni 
zgodnie ze zlecenicm Wydzialu Inw tycji 
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Gminnych z zakresu robOl przedstawiooego 
przcz PROIFiT Ziclona G6ra. Ziccenic dOlyczy 
instalacji wodomierzy w hudynkach or 9 i ) 0 w 
Moskorzynie oral. 17, 18, 19 i 20 w Kazimierzo
wie. 

W parde dis d1.ieclz Lubina 

ZaTZljd Gminy postanowil, aby w przyzna
nej dotacji na -zkoly zoslala uj.y18 rOwnie.t kwOla 
na organizacj~ imprezy Z okazji .,Dnia Dziccka" 
w Zcspole Szk6l SpecjaInych w Lubinie. 

Dotacja na budownlctwo 

W zwillZku z PClnll akceptacjlj polilyki mie
szkaniowej prowadzonej przez sp6l~ Polko
wickie BudowniclwO Micszkaniowc istnicjc re
aIna 7.ansa olrZymarna dotaeji na infraslnIktur~ 
osiedla "CENTRUM" zgodnic z ustawll z dnia 
4 pazdziemika 1991 f . 

W tym celu ZaCZljd Gmlny postanowil 0 
wy lljpieniu do wojewody z wnioskiem 0 przy-
7.llaniC dotacji ceJowej na pokrycie cZlYSci ko
sZl6w zwiljzanych Z przygolowaruem lercn6w 
przczoaczon)'cb oa cdc budownictwa mie zka
niowego, w lym uzbrojenie lego lerenu oraz 
wyposaienie go w urZljdzenia komunalne. 

Zarujd zobowiqzuje sit; korzYSci O!>iljgni~le 
ze sprzedaiy tcren6w pod budownictwo micsz
kaniowc prLeznaczye na z-brojenie dalsz)'ch le
ren6w. ZaIZlld kierowal pod obrady Rady Miej
skiej projckt ucbwaly w lej sprawie. 

POIllOC dIe oiczamo7,nych 

ZaTZlJd Groiny po tanowil prqstllpic do re
a1izacji pomocy finasowej w ramach srodk6w 
OSrodka Pomocy Spolcczncj. Pomoc ta dOlycZ)' 
zmJ1iejzcnia obcilj7..eri rmansowych z lyluJu 
rniesi~znych wydalk6w picru~inyeh mieszka
jljcych samoLnie, kt6rych dochOd miesi.;czny 
brullo wyn i 1,6 mln. zI i przckra"7..3 wysokosc 
najniiszej emerytury. WysokoSC zasilJ...-u sIano
wilaby r6i:ni~ mit;dLy wydalkami rnicszkanio
wymi a kwotlJ 10% dochodu osoby uprawruooej 
do swiadczenia. 

SZC"L pi nla dla zwlcrzllt 

ZaTZljd Gmin)' wyrazil7g~ na uruehomie
nie srodkOw fmansowych na slczepienie lrzody 
chlewnej przeciw rOZycy. 

Amfiteatr bel. garderoby 

ZarZljd Gminy oddalil wniosek dyrektora 
Domu K ultury .. lmpresja" 0 rozszerzenie z.akre
su remonlu amntealru 0 budo~ zaplecza z uwa
gina: 

- brakmoiliwoSci odprowadzenia kanalizaeji 
sanitamcj z amfilealrU, 

- konieczooSC wykonania l>tropu. 
Amntealr w obecnym stanie powinien zo

stae przebudowany i dostosowany archilektUClj 
do budynku kina. Ponadlo ZaTZlJd uwaia za 
slosowne roz,budowanie miejsc dla widowni i 
zadbanie 0 telyk~ oloczcnia 

D.N. 

OGLOSZENIE 

Sprzedam lub zamieni~ na domek 
mieszkanie wlasnosciowe typU M-5 0 

pOW. 72 m2 przy W. Skalnik6w. 
Wiadomosc: tel. 45-09-25 
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.Sesje Rady 

27 maja 1993 roku 0 godzinie 1000 w Domu 
Kultury "lmprcsja" odbylo si~ kolejDe posiedze
nie Rady Miejskiej. Po przyj~iu poprawek do 
projektu obrod i wyborze sekretarza rodni skie
rowali do Zarzl!du szereg pytan. 

J. Hoc: - Dlaczego telejonilAcja wsijest 
taka droga (30 mln.). C-cy ta kwotajest uzasa
dniolla? 

Pan Krawczy zyn w imieniu strajkujlJcych 
nauezycieli dopytywal sir,: 0 moiliwoSci zaplaty 
za nieprzeproeowane dni. Prosil rowniez 0 wy
jamuenie warunk6w prownych obowiqzujllcych 
przy ZlItrudnianiu dyrektor6w szk61, ci bowiem 
ciqgle nie majl! uregulowanego tosunku 0 pra
C4Y. 

Przyj9cie uehwaly w sprowle stworzenia 
szezeg6lnych wanUlk6w dla zdynamizowania 
rozwoju spoleczno-go -podarczego gminy po
prLCdzil kom ntan E. Stanezy zyna . PodkreSlil 
on duie zaangaiowanie wszy tkieh radnych w 
tworzenie projektu uehwaly. Przypomninl, ieod 
pocZlJtku kadeneji Rady duzo m6wilo si~ 0 mo
ookulturze g6rnicz j oa naszym terenie. Jedy
nym przemyslem, dominujqcym w obrocie 0-
nansowym, jest przemysl rniedziowy. Od 3 lat 
dobrobyt gminy uzalciniony jest od tego prze
myslu. JednakZc monokultura przemy Iowa jest 
zawsze wielkim zagroieJliem dla terenu, W kt6-
rym istnieje. Widzimy to na prLYk/adzie Wal
brzycha, Lodzi ezy Staraehowic. Przemy I rnie
dziowy winni~my wspierac, bo nie mamy oic w 
zamian. Radni z Lubina, Legniey, Polkowie 
winni zastanowic si~, jak wykorzystnc pienil!
dze. Od trzech 1at mowimy, ie tneba utworzyc 
alt malyw~ przemyslowli. Radny przyznal, ie w 
eiqgll tyeh lal poczyniono wiele zabiegow for
malno-pmwnych, ale w rzeczywistoSci niczego 
nie zrobiono, aby w przyszloSci zabezpieczyc 
stabilnosc gmillie, a wi~c wplywy spoza Kom
binatu. - Twierdzfl. i e my radni w Po/kowicach 
mamy szczegolne szallSe. Nie wiem, diaczego 
nam Sit! w tej gminie udalo, qym sobie zasluty
liSmy, ale do tej pory nie wykonystaliSmy ta/en
tow, atut6w. Radoy apelowal aby uczyoic 
wszy tko illa zatrzymania w gminie przedsi~
biorstw wykonujqcych praee. - Musimy wal
cr;yc 0 tych. kt017.Y zechcq tu lAmieszkal:. 

Uwagi do komeotarza i projektu uchwaly 
wni~li E. Biegun i G. Majewicz. Zapytany 0 

opini~ przcdstawiciel17.by Przemy lowo Hand
lowej pan Cyganowski podsllmowal: - Pan 
Stancl,}'STj'n jest najleps-cym 17.ecVlikiem na
s-cych interesow. 

Projekt uchwaly z naniesionymi poprawka
mi przeglosowalo 20 radnych. 

Sprawozdania z dzialalno ci Komisji Rady 
za rok 1992 przedstawili przewodnicZlJcy po
szczegolnycb komisji . Edward Biegunomawia
jqc dzialalnoSC Komisji BudZetu i Finans6w, 
poinformowal zebranych 0 tym, i.e Komisja pm
cowala na 14 posiedzeniacb wg. potrzeb wyoi
kajqcych z przepis6w pmwa. Gl6wne dzialania 
.Komisji ukierunkowane byly aktami pmwnyrni 
i dotyezyly gl6wnie prac nad blldietem gminy. 

Dzialalnosc Kornisji Gospdarki, Bezpie-

czenstwa i Porzqdku Publieznego bardzo szcze
g61owo zreferowal Z. Zukowski. Zwr6cil szcze
g6loq uwag~ na sytuacjy kryminalno-porzqdko
wq na terenie miasta i grnioy. Analizlljqc po
szczegolne kategorie przest~pstw stwiedzil, Ii. 
wzrosla wykrywaloosc w takich kategoriach jak 
kradzieie z wlamaniem, uszkodzenia ciala, roz
boje i wymuszeoia rozhOjoicze. Naslllpil jednak 
spadek wykryWft1no~i w kalegorii zagarni~ia 
rnienia .spoleczoego i nalei)' przedsi~wziqc kro
ki w celu poprawienia efektywnosci. Kornisja 
odbyla 10 posiedzeJi, na ktorycb zajmowano sii 
szeregiem sprow. Wyrnieoi~ tylko oiekt6re: 
zagospodarowanie targowiska i ustalenie oplaty 
targowej, poTllJdkowanie i konserwacjB teren6w 
zielonych w rni~cie, bezpieczenstwem w mie
Scie Oral budowa drog. 

Komisja Rozwoju Gospodarezego Gminy 
pmcowala w ubieglym roku nad planem prze
strzennym zagospodarowania gminy, infrastru
kturq lechoiczoq, zaloi.eniami programu spole
czno-gospodarczego. W roku 1993 Komlsja ~
dzie zajmowala si~ realizacjq przygotowanych 
program6w zwiqzanych z rozwoJem poleczno
gospodarcJym gminy. 

Kornisja OSwialy i Kultury odbyla 16 posie
dzen zajmujljc iv roioorodnlj temalyklj. Naj
wainiej zym zadaniem, wg. przewodniczlJcego 
Komisji, bylo przejycie polkowickiej oswiaty 
przez gmin~. Komisja·byla inicjatorem lego za
dania, ktore w sp0s6b zasadoiczy wplynelo na 
warunki nauczania dzieci. Nie byloby to moili
we bez zaangarowania ZarZlJdu. PrzewodnicZlJ
cy Krawczyszyn podziykowal bllrmistrzowi 
Walczakowi za osobisty wklad i zaangarowanie 
w rozwiqzywaniu problem6w stawianyeh przez 
wladzeoSwiatowe. Komisja planuje wprzyszlo
sci utworzyc system pomocy uczniom zczeg61-
nie zdoloym uc~~zczajljcym do inoych szk61. 

Komisja Sportu, najwivicsza, bo licZllca 14 
czlonk6w, obradowala na 10 posiedzeniaeh, zaj
mujljc siv mi¢zy innymi budowlj obiektu w 
Moskorzynie i sprawq przej~ia stadioou przez 
roiaslo. 

W irnieniu Komisji Rewizyjnej M.Wesolek 
powiedziala: - Komisja lAjmowala si~ wielo
rna sprawami, zabraklo jednak czasu. teby zajqc 
si~ tq dobrq pracq ZDrzqdu . 

Komisja Rozwoju Wsi i Rolnictwa odby/a 
w ubieglym roku 28 posiedzen, na ktorych zaj
mowala si~ sprawami zwillzanyroi z rolnictwem, 
ale nie tylko. Byla inicjatorem szeregu spmw 
wainych dla gmioy: wapnowaoia, wodocil}go
waoia, meLiomeji, remontow drOg wiej kich 
oraz badania wody w studniach. 

Nie wszystkie Komisje przedstawily spm
wozdania zc swej dziala100Sci za ubiegly rok oa 
Sesji. "Gazeta .Polkowicka" chytoie udostypni 
swoje lamy illa szerszej prezentacji dzialalnoSci 
kornisji,jeiell taka b¢zie ieb wola. 

Wyb6r na czlonka Zarzqdu (Komi ja Rol
nictwa zaproponowala Stefana Mikulaka) po
przedzily pytania radnych. Pan Bogacki powie
dzia1: - Uwatam, ie nie jest w porzqdJa4lqcze
nie obu tychjunkcji -wicep17.ewodniclt/cego RM 
i czlcnka ZD17.Qdu. H. Kmwczyszyo zapytal, nad 
jakimi problemami ehcialby siyskupic w swojej 
pracy nowy czlonek . 

Pao Mikulak udzielajqc odpowiedzi. na po
stawione pytania, powiedzial m.m.: - Nie 
wiem, jakimi problemami bfdt! sit! lAjmowal, 

gdyz nigdy nie bylem czlonkiem Za17.qdu. Nie 
widzt! prze$ZkOd w peinieniu obujunkcji. 

Przewodniezllcy Rady M. Zagula przypo
moial, ie obecnie 6 os6b w ZarllJdzie to radni, 
a ,,:i~ hlCZlJ fllIlkcj~ ustawodawcZlJ z wykooaw
C7:lJ. 

W glosowaniu tajnym na 21 zebranych 16 
radnych glosowalo za przyj~iem pans Mikula
ka w sk/ad Zarzl!du. 

KoJejny punkt obrad Rady dotyczyl stadio
nu G6rnik Polkowice. Klerownik Wydzialu 
lliwiaty zaproponowal, aby odloi)'c decyzj9 w 

'spmwie nieodplatnego przcjycia stadionll wraz 
z przyleglymi terenami do czasu zabezpieczenia 
nlezb¢nych srodk6w fmansowych i uzyskania 
pewooSci, ie grnin~ b¢zie staC na utrzymanie 
lego obiektu. W uzasadnienlu podaI kwot~ 2 
miliard6w niez~1I do prawidlowego Cunkcjo
nowania obiektu.W lej sprawie E. StaDczyszyn 
powiedllal: - Jetli my jako Rada chcemy ad
ciqtyc kopalnie, to musimy wiedziec, ile bt!dzie 
kosztowalnos remont. Apelowalo inweslowa
nie w sport, a nie w obiekty. H. Krawczyszyn 
oie zgodzil siy z wezeSniejszymi wyslqpieniami 
radnych: - W nas-cym illteresie jest p17.ejt!cie 
stadionu, bo trudno jest pnypuszczac, ze Zakla
dy G6micze bt!dq zaintereso ...... ane rozwojem 
sportu w miescie. Poddany pod glosowanie 
woiosek 0 odloi.eoie decyzji dotycZlJcej nieod
platnego przekazania stadioou gmioie nie prze
szed1. 

o sytuacji kadrowej i perspektywach fun
kcjonowania Agencji Rozwoju Regionalnego 
,.Arleg" poioformowal zebninycb przewodni
cZlJcy Rady. M. Zagllia powiedzial, ie wybrano 
Dowego prezesa ZafZljdu. W przedstawionym 
dlugoCalowym programie dzialania szczeg61nlJ 
wag~ przypisywal oowym czlonkom sp6lki: 

- Sila .Arlegu • wynika z sity ludzi w nim 
pracujqcych, stqd tet. moim zadaniem jest 
sCiqgnifciejak najlepszychjacho ...... cQwdo reali
zowania koncepcji w poszczegolrtych dzialach. 
Jest to zesp61 wieLoosobolVY, 0 nazwiskach zna
czqcych w dziedzinach: organilAcja, lA17.qr1za
nie, julldusze, rachunkowosc. Nowy prezes za
proponolVal, by Agencja p17.ede ws-cystkim 
swiadc-cyia uslugi w progrumach naprawcr;ych 
p17.edsit!biorsfW Z terenu I'llOj. Legnickiego oraz 
w programie opracowanym P17.eZ Urzqd Woje
w6dzki. 

G. Majewicz dodal, iZ podoboa agencja z 
powodzeniem dziala w Walbnycbu: - U nos 
jak zwykLe zawinili ludzie, ale nie motemy ob
ciq,tac agencji lA b1t!dy prezesa. owy prezes 
ma okres trzech rniesi~y na pokazanie efektow 
swojej dzialalnoSci. 

W. Lipowicz twierdzil: - A co bt!dzie po 
t17.ech miesiqcach? Skoro lA nosze pieniqdze sit! 
ktos uC-CY. to nie mozemy 110 to pozwolic. 

Pan Zarzycki nawolywal do cierpliwoSci: 
- 1,5 mi/iarda nie uobi w miescie i.adnej 

rewoLucji. 
Za wycofaniem pienivdzy z .. Arlegu ~ gloso

walo 12 osOb. 
Z uwagi na pOinq jui. po~ kolejne punkty 

sesji przeniesiono na oast~poe spotkanie, kt6re 
odbylosi~4czerwca 1993 roku,juipooddanill 
numeru do druku. Re/acjv z niego przekaZemy 
w past~poym wydaniu "Gazety". 

Anna Chmielecka-Budzan 

, 



Kilka dni temu w KGHM Polska 
MiedZ SA odbyla si~ konferencja pra
sowa, na kt6rej przcdstawlono program 
restruktury1.3cji KGHM. Jest to pro
gram, kt6rego jedynie wybrane frag
menty opublikowala niedawno prasa, a 
kt6ry zostal oprotestowany przez nie
ktorych dzialaczy zwillzkowych zrze
szonych w Unii Wolnych Zwillzkow 
Zawodowych. 

Trzeba przyzna~, foe ani publikacje 
prasowe (6wczesne), ani tezstanowisko 
zwillzkowe rue prccyzowalo caJoSci te
go programu, a jedynie odnosilo si~ do 
najbardziej wymownych fragment6w. 
Jednak podane bez kOllte.kslu caloSci 
dawaJy,jeZeli Die fal zywy, to zpewno
Scill niepetny obraz. 

Program przeksztaJcen KGHM SA 
jest synteZll blok6w temalycznych, bar
monograrnem dziaJan rna jllcych w kon
sekwencji doprowadzie do zwi~kszenia 
efektywnoSci KGHM 0 50%. Dla 
osillgni~a takich zamicrzen niezb¢ne 
jest dziaJanie w wielu kierunkach. Naj
istotniejsZll rzecZll jest otwartoSC pro
gramu, co oznac1.3, Ze jest 00 maleria
lem wyjSciowym. Zostal przedslawio
ny wl~cicielowi (Ministerstwo Prze
ksztaJcen W1asnoSciowych), wojewo
dzie, radzie nadzorczej i zwi¢om 1.3wodo
wym. Dopiero po konsulatacjach i zatwierdze
niu moZe tac si~ programem obowiqzujllcym. 

- Naszajirma nie moie ismiec bezprogra
mu - stwierdzil Piotr Kaczynski, prezes 
KGHM SA - ClJI/i jasno okreslonych celow, 
do 1a6rych si~ dqiy oraz nan~dzi do ich reali
lOcji. Srodowisko, dJa kt6rego opracowany jest 
program, nie jest przygotowane do konca, aby 

niu programu nie nastqpi wcmniej ill 1.3 dwa, 
trzy lata,jcst pozyskanieSrodkow fioansowych . 

Pod pojycicm inwestora strategicznego, kt6-
ry w znacznym stopniu zasililby budi.et KGHM 
wcale nie musi si~ kryc inweslor 1.3graniczny. 
Przy podstawowym zaloieniu, Ze Polska Miedi 
musi pozostac pod kontroll! krajowlI, inweslO
rem strategicZllym moglJ bye polskie kapitaly, 
np. konsorcjum bank6w krajowych. Wiceprezcs 
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Sydzikowski raz jeszcze stanowczo oSwiadczyl, 
Ze nie dopuszcza si~ nawet mysli wprowadzenia 
oheego kapitalu do KGHM, zwlaszcza pocho
dZl'Icego od linn z 18k zwancj braniy. Oznac1.3-

loby to bowiem IIpadck naszej pozycji w 
swiecie. OczywiScie, je.'ili nie znnjdzie 
si~ tak bogatych pol skich inwcstorOw, 
dopuszcza siC mozliwosc zasilenia 
KGHM kapitalcm zcwnlj:trmym, ale w 
takiej wielkoSci, ktora nie spowodujc 
utraty kODtroli nad miedzilj. Program 
przeksztalccn KGHM Polska Miedi SA 
zawicra tald.e szeroki plan oddziaJywa
nla na lokalne rodowi ko, czyli woje
wOdztwo i 1.3kJada obowillzkowlI budo
wr; infrastruktury gospodarczej zabez
pieczajqcej przoo bezrobociem, dewa
stacjq srodowiska naturalncgo, a taki.e 
przed odplywcm wypracowanych na 
tym tercnie pieni~zy P07..a nasz region. 

Program przemian kombinatu mie
dziowego rna r6wniez sw6j kalendarz 
reali1.3cyjny. Do konca maja bt;dzie zna
na opinia ministrn pneksztalcen wlasno
Sciowych i wojewody. Po k nsullacjach 
re zwi:jz.kami zawodowymi moina spo
d7.iewac si~ pnyj,.cia do reatizacji tego 
programu, choe wiele j go element6w 
jUidliSjest reatizowanych. W pnypad
ku uzyskania zgody na rcali7acj~ proje
ktu tego programu Zarzqd KGHM SA 
pnygotowal rownlez kolejny program. 
Bardzo ryzykowany, olcre.slajqcy rady
kalne obnii.anie ko zt6w, a wir;c i przy 
okazji powaln~ redukcjr; 1.3trudnienia. 

Mimo w zystko ZarllJd KGHM Polska 
Miedi SA rna nadLicjr;, i.e po uzyskaniu opinii 
nie7.aIeinych eJc,penow ekonomicZllych, przy
gotowany projckt programu restrukturyzacji 
KGHM zostanie og6tnic przyj~ty przy spotecz
oej akceptacji i b¢zie go moma wdroZy~ w 
bardzo szybkim tempie. 

Andn.ej J..ecb 
Jan Szerszsnowla; 

podjqcdelJlcj~ 0 wdroieniu tego programu. Wy- • __________________________________ _ 

nika to z malej 'QIajomosci pewnych zasad re
strulauryzacji a okrd/one poj~cia proces6w 
pneksztalceniowych stajq si~ niestety kartq 
przetargowq w rozgrywkach personalnych, a 
czasem i politycznycIL Program bl'QIesu musi 
l7yc wain}, odjakichkolwiek lObarwien politycz
nycIL 

Podstawowe znaczenie rna fakl, Ze prywaty-
1.3cja przedsi~biorstwa jcst jedynie narz~em 
luillcym do uzy kania takiego oblicza frnny, 

jakie daje jej najlepsze efekty. Prywatyzacja nie 
jest celem samym w sobie, jak og6We si~ Lo 
pojm Je. 

OmawiajlJcy program Krzysztof S~dziko
wski, wiccprczes KHGM SA, szczcg610wo 
przcdstawil podczas konferencji kolejnc etapy 
przeobraZania KGHM, dokJadnie omawiajllc 
propozycjy, kt6ra stala si~ powainym elemen
tern 1.3drainicn wCrOd 1.3logi, a wi~c ewenlual
nym ukierunkowaniem dyspozycji pnyszlych 
akcji micdziowego przedsir;biorstwa. Warto 
wi,.c podkreSlic, Ze 1.3warty w programie projekt 
dyspozycjijest lylko projcktcm, oatorniast pew
De w Dim zawarte zv.'COty nie odzwiercic<liaj.j i 
Die narzucajlt kierunk6w dziaJan. Najwainicjsze 
w tcj operacji, kt6ra przy rytmicznym realUowa-

Jubilaci 
15 maja 1993 roku Zarz~d Oddziatu Mlej

sko-Gminnego Polskiego Zwia,zku Emeryt6w, 
Renclst6w i Inwalid6w w Polkowicach zorgani
zowal jubileuszowe spotkanie, w kt6rym wzi~1I 
udzial czlonkowie koncz~cy 70, 75, 80 I 85 lat 
iycia. Po raz jui dwunasty uroczystosc prowa
dzila przewodniczC\ca Zarz~du pani Maria Ru
bis-Urbaniak. W swolm przem6wienlu wyrazifa 
w Imieniu wszystkich zebranych stosunek do 
lego, co si~ dzieje w kraju: ... wie/okrotnie sIu
cham Was i parrzilc na zarroskane twarze 
dostrzegam niepok6J. Nie potrafi~ powiedzie6, 
co dalei. Caly dorobek przez ktotkowzrocz
n0S6 rz<IdzlfCrch rozpada s/fl, a przeciet wszy
scy pracowa!ismy za marne grosze, aby budo
wa6 lepsZil przysz/oSt naszym dzleciom. Czy 
ktokolwiek mys/al wtedy 0 strajkowaniu? Gdy 
sluchamyw Srodkach masowego przekazu na
szych po/ityk6w, przeraia nas ich bezmys/
noM i arogancja, boll, 1:13 zostali przez nas 
wybrani I obdarzeni zaufaniem. Rozgrzesza· 
my Ich wie/okrotnie, stwierdzaj/ilc - mlode to i 
nie w pain; doswiadczone. 

Spotkanie przebiegalo w atmosferze smut
ku I refleksji. W taklej tei nucle spiewal zapro-

5 

szony z Lagnlcy ch6rek sympatycznych star
szych pan. Z prawdzlwa. radoSciC\jubiiaci ucza
stniczyli w loterii fantowaj. ufundowanej przez 
kierownictwo .Dlagonali". Pame w 90% losy 
zawleraly produkty iywnoSciowe. 

Z rozm6w Jakie przeprowadzHam z uczest
nikaml spotkania wynika, Ii otrzymywane 
sWiadczenla cz~sto nie starczaj~ im na iycle. 
OdmawiajC\ soble elementarnych potrzeb, bo 
po oplacenlu wszystkich naleinosci nie star
cza cz~sto na leki j skromny posilek. Z zai.e
nowaniem wyciC\9ajC\ r~k~ po pomoc. SC\ 
wdzi~czni wszystklm ofiarodawcom, dzl~kl 
kt6rym mozliwe byfo dziesiejsze spotkanie: 
Sp6Idzielni Mieszkaniowej .Cuprum", Sp6Ice 
POL-BUDROS, PCK, MOPS-owi, przedstawi
cielom administracji samorzC\dowej. Bardzo li
czC\ na utworzenie Domu Dziennego Pobytu w 
obiektach na Upowej. 

Oni nie maJC\ jui czasu, aby spokoJnie pa
trzye i czekac. Dla nlch czas jest nieublagany. 

Z okazjl jubileuszu wszystkim Szanownym 
Jubilatom iyczymy doczekania lepszych cza
s6w i spokojnego odpoczynku. 

Anna Chmielecka-Budzan 



Gazda Polkowicka 

Czy w Polkowicach powstanie Gminny UrZild 
Kontroli Prasy, Publikacji i Widowisk ? 

sztl\ z podstawowym prawem sformulowanym 
w artykule pierwszym odnosnej ustawy, w kt6-
rym jest mowa 0 wolnosci wypowiedzi i prawie 
do krytyki. 

Sprawa .Gazety" pojawUa si~ nast~pnie na 
Do postawienia lakiego pytania upowai:ni- mknete w jednoznacznym stwlerdzeniu: jest dw6ch kolejnych sesjach Rady Mlejskiej. Pad-

10 mnle kilka sli\d6w, kt6re sformulowane ex- ~eczli\ ni~ do pomyslenia, ze my dajemy pie- Iy zarzuty 0 nierzetelnose, czego dowodem 
spre.sis verbis na ostatnich sesjach Rady Miej- mqdze I nle mamy na 10 wplywu. Inni zebranl mlalo bye opubllkowanie wyjasnlerl uzyska-
sklej, przestaly bye lutnyml dywagacjaml, a (nie byli ~o redaktorzy) pr6bowali tlu:naczye, ie nych od Zarzqdu Gmlny obok wniosk6w sfor-
poprzez emlsj~ telewizyjnq staly si~ publicz- tworzenle organu nadzorczego nle poprawi mulowanych przez Komisj~ Rewizyjnq. Zarzul 
nym glosem w dyskusjl. Dyskusjl wai:ne], bo polityki informacyjnej, bo skrystalizujl\ si~ w 0 tyle dziwny, ze zawsze dziennikarzy uczy 
dotyczl\cej rzeczy dla prasy najwai:niejszej, takim ciele te same podzialy polityczne i rMni- si~, ie przedstawianie wielu aspekt6w spraw 
mianowicie jej wolnoscl. czy dopuszczanie do glosu r6inych stron kon-

Od kilku co najmniej miesi~cy wsr6d fliktu jest wlasnie dziennikarskli\ rzetelno-
niekt6ryeh radnych zacz~a kielkowae mysl, scll\. Inny radny wypowiedzlal si~ za zma-
ieby - poslugujetc si~ slowami jej tw6rc6w _ ksymalizowaniem niezaleznosci .Gazety", 
bardziej zadbae 0 polityk~ Informacyjnet gml- za co ehwala mu i wlelka nasza wdzl~cz-
ny. Pomysl ze wszech miar godny uznania, nose. Zadzlwil nas jednak tym, ie w tej 
bo opr6cz istniejl\cych jui srodk6w przeka- samej wypowiedzi odbieral nam prawo, juz 
zu (Polkowlcka Telewizja Kablowa I.Gazeta nle tylko do krytyki, ale nawet do komento-
Polkowicka") zaowocowal ch06by slupami wania wydarzerl. Prawdziwe intencje jednak 
ogloszenlowymi, kt6rych w naszym miescie zostaly ukazane na sesji z 27 maja. 
bardzo brakowalo. Pomysl ten otrzymal Pomyslodawcy (czy pomyslodawca) 
swojq nazw~ - rada programowa dla .Gaze- wycolali si~ z Idel rad programowyeh w mo-
ty Polkowiekiej" i Polkowickiej Telewizji Kab- meneie, gdy okazalo sl~, ze moglyby one 
lowej. Po jakims czasie podlqczono jeszcze bye jedynie organami opiniujqco-doradezy-
do tego pomyslu Dom Kultury "Impresja·, co mi redaktor6w naezelnych i :ie nlezgodne z 
jut zacz~o bye dziwne, bo przeciei kultura prawem byloby istnlenie jednej rady progra-
to nie inlormacja, przynajmniej nie sensu mowej dla kilku redakcji czy podmiot6w. 
stricto. Odbylo si~ robocze spotkanie, pod- .Nam 0 to nie chodzilo· - powiedzlal releru-
czas kt6rego zastanowic si~ miano nad spo- Jli\cy zagadnienie radny. Wypada zapytae, 0 
sobami usprawnienia owej pOlitykl Informa- co zatem, jeteli nie 0 wyrazanie opinii i 
cyjnej. I chociai: w kuluarowych i nieco tar- doradctwo. Na to pytanie tille padly odpo-
tobliwych rozmowach tw6rc6w pomyslu rad wiedzi. Ma to bye .cialo opiniujqce, koordy-
programowyeh zacz~to nazywae .cenzora- nujqce i r6wniez nadzorujqce polityk~ infor-
mi", to redaktorzy .Gazety Polkowicklej" i maeyjnet i kuturalnet w gminie", bowiem, jak 
telewizji przybyli tam w przeswladczeniu, is stwierdzono, w chwili obecnej .kontrola czy 
o pomoc tylko chodzl Mamy bowiem swia- panowanie (podkreslenia W.G.) nad tym 
domose, ze dzialamy na tym polu od nie- jest utrudnione". 
dawna, ie czasami Set to dzlalania mniej lub oe interes6w, Jakie jut istnieja" a redaktorom Sprawa wr6cila do komlsjl, kt6ra ma 
bardziej amatorskie, ehociat dC\tenie do pro- naczelnym dadza, tylko mozliwosc zdj~ia z opracowae projekt takiego cia/a. Co powsta-
lesjonalizmu wyznacza glowny kierunek na- siebie odpowiedzialnosci za stowo, zgodnie z nie? Jeteli 0 nadz6r, kontrol~ i panowanie nad 
szych dzialarl, ze - w korlcu - dowiemy si~, zasada. - to nie ja, to rada. Nic nie pomoglo. Nie prasa, chodzi, to wzorce mamy doskonale 
jakich oczekiwarl nie spelniamy i gdzie tkwll\ pomog/ rowniet glos oceniaja,cy zawartose sprawdzone, a i wsr6d bezrobotnych znajdzle 
bI~y w naszej pracy. merytoryczna, .Gazety· w samych superlaty- sl~ wielu fachowych pracownik6w dawnych 

Tu jednak srodze si~ zawiedlismy. Telewl- wach . lde~ tworzenia rady programowej utrzy- urz~dow cenzorskich. 
zjl zarzucono, te nie zechciala wyemitowae mano. Natomiast nam, redaktorom polkowlckich 
amatorskiego maleriatu filmowego, przynie- Rozpocz~ si~ prace nad prawna, strona, srodk6w przekazu, pozostaje jedynle nadzla-
sionego przez radnego. Nasze grzechy, czyll zagadnienia. Wtedy okazalo sl~, ze zgodnie z ja, ze nie wszysey radni majl\ zakorzenione tak 
.Gazety·, sprowadzily si~ natomlast do prop a- polskim (I nle tylko) prawem prasowym rada mocno przyzwyczajenia z minionej epoki i do-
gowania komunizmu (bylby to grzech istotnie programowa moze istniee przy redakcji, ale bre funkcjonowanie prasy nlekoniecznie Ia,czy 
powai:ny, gdyby byl prawdziwy) oraz do naszej tylko jako organ opinlodawczo-doradczy reda- 1m si~ z nadzorem I kontrolet, bo te z kolei 
nieaktualnosci, na co dowodem bylo zlozenie ktora naczelnego. Nie moze zatem spelniae kojarzet si~ jui niestety jednoznacznie. 
g6rnikom zyezerl baroorkowych w kilka tygod- roli kontroluja,co-nadzorczej, w zgodzie zre- Waldemar Gajaszek 

~po~hsw~cie.Tu~emy~~w~e~,bo ~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~_ 
naprawd~ ten bla.d popelnilismy w 1990 roku • 
w jednym z tTzech pierwszych numer6w pis- Niedzielne 
ma. Z zadowoleniem konstatujemy doskona:a, 
paml~c tw6r{:y zarzutu. Nieco jut gorzej nle- muzykowanl·e 
stety bylo z pami~cil\ w odniesieniu do najno-
wszych numer6w "Gazety"lub zabraklo czasu 
na ich lektur~. To oczywiscie jest zrozumiale. 
ale obawy budzi w tej sytuacji lerowanie bez
apelacyjnych i ostatecznych sl\d6w. A takie 
padly. Gazeta i telewizja dziala)a, tie. 

Nle to jednak by/a na tym spotkanlu najbar
dzlej zaskakuja,ce. To, co moglo wzbudzie oba
wy, tyczylo nleco innej materil. Tw6rc6w idel 
rady programowej reprezentowalo dw6ch rad
nyeh (celowo nie uzywam w tym artykule na
zwisk, bo nie animozji personalnych czy
sprzeczk z osobami, lecz lormulowanych sa,
~6w.doty~ta polemika). Obaj zastrzegali si~. 
ze nle 0 zadna, cenzur~ im chodzi, lecz tylko 0 
pomoc redakcjom. 0 podpowledzenie tematu, 
o podrzucenie pomystu, 0 zyczliwl\ krytyk~ w 
koncu. 0 lie wypowiedzi jednego z nich pozwa
laly ulao takim zalozeniom i celom, to jui eks
presywne sformutowania drugiego daly si~ za-

Ostatnim akordem tegorocznych obchod6w 
"Dni Polkowie" byl koneert uezniow miejsco
wego SpoleeZll go Ogni ka Muzycznego. Trzy
dziestego maja na widowni amfiteatru miejskie
go zjawili si~ rodziee mlodyeh wirtuozuw, ieh 
:jsiedzi i przy~odni ~rzechodnie. 

Punktualnie 0 16 pojawili siy picrw i wy
konawey. WsrOd ruch d konaJe zgrany zcsp61 
in lrumentalny pod kierunkiem Jana Poruczni
kat nast~pnie wokali tki Ania Gil i PaLryeja Olej
nik, ezy wreszcie owaeyjnie przyj~ta przez pub
lieZlloSt, bardzo uzd lniona 6-letnia Marzena 
Isztwan. Rytm, honnonia, melod.ia i barwa 
dzwi~ku towarzyszyty prezentowanym utwo
rom. 

- Ciesl.r sir. i.e mog/iSmy zaprel.entowac 
nasze osiqgnircia. dorobek ki/kll/etniej pracy 
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naszego ogniska - powiedzia/a jego dyrektor
lea Barbara Abrolat. - Chcie/iSlllY z.oaJccento
wac swoje istnienie w polkowickiej spOleCUlD
sci. Jestem pT7.ekrJllana, ie jLl1. niebawem miasto, 
jego miesdallicy, a prude wszystkim dzieci j 

mlod'l,iei. brdq mialy wirksze kaf7.Ysci 'l, naszej 
dziala/llosci. Od J wT7.eSnia SpoleCU/e Ogl/isko 
MUlJ'c'(.ne odlqClY sift od /egnickiego .opieku
na·, a srodki otf7.Ymywane od miejscowych 
wladz i sponsor6w wreszcie po'(.ostawac brdq w 
naszej ge ti i. 

Tosaty fakeja dia pani Barbary. Myeieszy
my iy rnzem z nil! i dodajemy, i.e prowadzooe 
II j uz zapisy na DOWY rok szkolny, a miesi~ezne 

czesne wynosi6 ~zie tylko 250 tysiC;Cy zl. 
Wierzymy. i.e fmansowe wsparcie naszyeh bi
znesmenow pozwoli spokojnie funkcjonowac 
oaszemu jui. Polkowiekiemu Towarzystu Mu
zyeznemu. 

(ale) 



,. 
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Wizytowka Dolnych Polkowic 
Wszyscy mol rozm6wcy podkreslali jedno 

- Jestesmy dumni z naszej swietlicy, ktora 
bfJdzie nasz., wlzyt6wk/l. Jeszeze tylko odro
blna prac kosmetycznyeh przed I wewn.,trz 
budynku I bfJdzle moma ruszad z dzlalalnosci/l 
peln;~ PBnJ. Z listy zaproszonych goscl-rad
nych, kt6rzy wsp6lnie z mleszkancami mlell 
oklaskiwac wykonawc6w cZf1lsci artystycznej, 
zesp61 Sobinianie i Impresyjny .Kleks·, obecni 
byli tylko czterej: przewodnicza,cy, wspomnla
ny jui: Jan Bytniewski, Zdzis/aw iukowski I 
Stefan Mikulak. Pozostali, jak widac, nle byll 
zbytnio zalnteresowanl uroczystosc:i~, w kt6rej 
niezawodnle uczestnlczyta Wasza .Gazeta·. 

Tradycyjne SWiQto Ludowe byte szczeg61- ta Pelech. - Mamy wreszeie sw6j wlasny 
nym dniem dla mieszkaric6w Polkowlc 00- osrodek ku!turalny, w kt6rym katdy mieszka-
Inych. 30 maja, w pIQkn~, sloneczn~ nledzlelQ niec, bez wzgl¢u na wlek, bfJdzie m6g1 sPII-
nast~pllo uroczyste otWarcie Bwletllcy wle)- dz/d wolny ezas po praey przyjemnle I potyte-
skleJ. Punktualnle na godzlnQ 1300 stawlll slQ eznle. B¢zle tu kawiarnla, swletliea, w kt6re/ 
mleszkancy, zaproszenl goscie, wsr6d nich organizowed b¢z/emy dyskotekl, wese/a, 
wiceburmlstrz J6zef W~lk I Darlusz Hac. Obe- spotkanla czy pogadanki np. reln/cze. Sprobu-
cny byt r6wniei przewodnlcz~cy Rady Mlej- jemydoprowadz~dosytuaej/, wkt6rejswietli-
skiej Miroslaw Zagula, przedstawlciele mie)- ea ¥Zie magis na slebie zarabiad. Na jej 
scowej policjl z jej komendantem Marianem pifJtrze cheemy zaadaptowac Istnle/.,ce po-
Rogowskim na czele. Swoj~ obecnoscl~ ot- mleszczenia na pekoje noc/egowe, z kt6rych 
warcie uswietnil takZe ksll\dz dziekan parafll korzystad b¢Ej np. gOSc/e weselnl. Andrzej Lech 
sw. Michala ludwik Kusmidek. 

Sam pomysl budowy swietlicy zrodzil slQ 
trzy lata temu. Jego lnicjatoraml byti mleszkan
cy I samorz~d wlejski. Powolano komltet budOo 
wy, na czele kt6rego stanQIi najbardzlej oddanl 
budowle Zygmunt Pelech I Kazlmierz Chor
bas. Roboty ruszyly. Zgromadzono materialy 
budowlane, plenl~dze, opracowu)~c jed no
czesnie projekt swietllcy. 

Fakt, ie budowQ przej~o Glogowskle 
PrzedsiQbiorstWo Budowlane na zlecenle 
UrzQdu Miasta, mieszkancy tel wsl zawdzif1l
czaJ~ Janowl Bytniewsklemu, przewodnlczl\
cemu Komlsji Rozwoju Wsi I Rolnlctwa, kt6ry 
od poczl\tku zablegal, aby wykonanie byto fa
chowe I rzetelne. To on wlasciwle dopingowal 
wladze do znalezienia dodatkowych pienifi'dzy 
i wykonawcy. Tak tei: sif1l stalo. W siedem 
miesiQCY, IIcz~c od paidziernika 1992 roku, w 
Polkowicach Oolnych stan~a pif1lkna swietlica, 
kt6rej moie pozazdrosoic nie/dno mlasteczko 
nie tylko naszego wojew6dztwa Budynek Jest 
okazaly, spelnlaj~cy w przyszlosci r6i:norodne 
funkcje. 

- Jestem dumna, podobnie jak I miesz
kaney. - m6wi soltys Polkowic Oolnych OorOo 

Tam, gdzie rosnie d'lb "Mieszko" 
W¢rOwkQ zaczynamy od Slacji PKP Modla (wyjazd z Legnicy 0 1012

• 

PKP-MODlA 

km do skrzywwania. S~amy w rzadki las sosnowy. a P" 0,5 km w 
prawo. Tu w odlegloSci 100 m (oznakowanie 03 dnewie) 03 pOlnoc 
znajduje si~ trOdelko Swienlno z czyst~ wodlj. Polecam odpoczynck prLy 
tym tr6dle. Po dalszych 600 m dochodzimy do kolejnego skrzywwania 
drog. przy starym grabie, kolejnyrn pomniku przyrody. 

Tu. jeSU slj ch~i. (a wano) proponujc ~ic w \ewo i alejll graOOwq 
dojse do slawu Czyi.ki. Powrncamy do sz1aku. ldzierny 1.8 nim w kierunku 
wscbodniOopoludniowym, mijajljc wkr6tce odkrywkty iwirowlj. Teraz dro
gil iwirowlj 1 km do mtodego lasu. gdzie ~camy w lewD i po kolejnym 
kilometrze spotykamy kilka sosen wejmutek, przy ktoI)'ch w prawo i 
podcbodzimy na wzgorze. Jest 10 dobrerniejsce na odpoczynek. Znajdujll 

40 minut jazdy). Tu rna swoj poczqtek 
szlak roily i przebiega szlak zieJony. Jdzie
my za znakami, POCZljtkowo brukowaolj 
droglj. nastcpnie kr6tko poSr6d brz6z do 
drogi Nowa Kuzrua-ModJa. Idziemy w le
wo tlj drnglj, z prawej towarzysZlj nam tOI)' 
kolejowe. Docbodzimy do zabudowaD wsi 
Modla. Tu schodzimy 1. cirogi na lewo i 
wzdlui SlaWU, ktOI)' Datei)' do PZW Gro
rnadka. Zna jdujlj sity oa nim piCkne wysep-
10. Dochodzimy do 1.8bytkowego mlyna 
(1818-1905). Mo tek na rz.eczce Siekier-

~~ sity tu pozostalooci po zamku (brak opisu krajoznawcz.ego). SchOo 
~ dzimy w dOl, w perspektywie wieS Rokitki z.e Slacjll PKP. Wrotce 

03. Teraz w prawo i grobllj. mijajljc z prawej Slaw, a z 
lewej rozlegle Iljki. Po okolo 200 m rnijamy poronik 
pnyrody - dljb ~RybakOw~. Liczy 250 Iat i rna trzy 
odrosty. Mijamy nasttypny Slaw. a po chwili 1.8budowa
nia, za kt6rymi jest skrzyiowanie. Przed nami Wjb 
"Mieszko~ UCZljcy sobie,jak O3pisane jest na labliczce, 
500 lat (inne tr6dla podaj1l800 lat). obwOd 9,3 m. martwy od 1982 roku. 
Tu rozehod.z.:j si~ szlaki. Zie10ny prowaclLi prosto drog~ polnlj do centrum 
wsi ModIa (okolo 10 minut marszu, moina obejrzee: ruiny palacu z XVI 
wie\. .. 'U, ciekawe zabudowania folwarczoe z XIX W1ek'U, w tym oficynC 
pa}aoowll, dom zaJ'Uldcy, budynk:i gospodarcz.e, brnmy wjazdowlI i stojllCII 
oOOk wozowniC). My idriemy .03 lewo za szlakiem Wltym, oOOk sosnoo 
wego lasku do zabudowan wsi Patoka. Skrzywwanic drOg, po prnwej 
lodoy XIX-wieczny dom szachuJcowy, idziemy w lewo mijaj~c z lewej 
rzadki las, a po chwili stary. zaroSni~y cmenlan. DocbodZiroy do lasu i 
skrajem w kierunku po/udniowym. oOOk ~b6w 0 obwodzie 3 m przez 1,5 
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1.8budowania i droga asfaltowa, ktOIIl po chwili dochodzimy do 
drogi Chocianow-Cbojnow. Drogq w prawo 200m 
i 1.8 lrumienicm s~amy w lewD na drogty szu
trowlj, \dora doprowadza nas do widocznego 

O:;rodka Wypoczynku Swiqte
cmego w Rokitkach. Tu szlak 
rolty rna sw6j koniec. Paou je tu 
woisty mikroldimat, moma 

dobrze WYPOCZljc. Do stacji 
PKP Rokilki, iWjc od oSrodka 
drog~, jest oleolo 1600 m. Od
jaw ~iqgow do Legnicy 
godz. 17°5

• 1840
• 

Kilka danych 0 oSrodku. 
Czynny od 1 czerwca, wst~p 8 

i 6lysiC;Cy zlotych. kajak 10 ly iC;Cy. IOdi 12 tysiC;Cy, domek 5-osobowy 
325 lysi~y I doba. nast~pne po 250 tysi~cy . Miejsce w betonowych 
pokojach 2 osoOOwycb 100-150 tysityey zlotych. Telefon bezpoSredni 
178-821. 

Stanislaw 



Gazda Polkowicka 

Kurz, deszcz i decybeJe 
Tegoroczne nOm Polkowic" zapowiadaly 

i .. szumnie i bogato. Blok imprez prtygotowa
nych dia micszkaitcow rozlowno na kilka dni. a 
tym samym dla naszego miasta mialy si .. one 
przerodzie niem I w fcstiwal. Glownym pun
ktem obchodow .. Ow Polkowic" staly si .. jednak 
dni od 21 do 23 maja. Jui w pilltek ciepla, 
sloneczna pogoda, a taki.e wizja nadehodzllcych 
wolnyeb od praey dru zgromadzila sporl! licz~ 

atru. Sarna fonna widowiska, ehoe dose rue
konwencjonalna. rue zyskala sobie du:iej wi
downi. Wi .. kszose odbiorcow slanowila mlo
dzici, ktora zatrzymywala i~ tu w nadziei, :ie 
cos si .. zaczrue dziae. 

W tym samym czasie w "lmpresV trwal 
przegllld dzieci~ych zespolow tanecmych. 
Sympatycme dzieciaki wprost z okropruc dusz
nej sali zostaly przewiezione do amfiteatru, 

gdzie z marszu daly ko
lejny pokaz. KI~bhlce si~ 
wokol amfitcatru tumany 
kurLU i lejljcy siy z nieba 
:iar dawaly si~ we znaki 
wykonawcom. Tu naleiy 
wyrazie wiele uznania 
dla samycb mlodych ar
tyst6w, jak i ieh opicku
now. Byla to mordcrcza 
praca, ale mila. sympaty
cma i cieplo przyj .. ta 
prtez polkowiczan. Dose 
dlugi program dzieci~
cych wyst~pOw .. skopar 
do reszty plan pozosia
lycb imprez. 

Pokolcme ,.dinozau
row", z rueukrywanlj na
dziejll oczekiwalo-wy t~-
pu populamej niegdys Ji- L...,.;;;;;... ____ ....... ..::..a ... 

polkowiezan W okolicach amfitcalru. Tu miaJ 
rozegrac siy tinal pilltkowcgo popoludnia. Nie
stety, jeSJi ktoS zaplan wal obejrzcnie i wy lu
chanie wybranych pnez iebi programow we
dlug wydrukowanych informacji, d stawallek
kiego oc70plljsu, a godziny i miejsca zapowia
danych pokaz6w ezy wystt;p6w wjak rue zga
dzaly si~ z programem. No, moZe poza melicz
nymi wyjqtkami. Taldm wyjljtkiem byl spcktakJ 
jeleniog6rskiego Teatru "PopclinaM

, kt6ry z 
kilkuna tominutowym opOZnieruem rozpocZljl 
swoje pokazy, Byla to dose gl a mieszanka 
wokalistyki kabaretu i parodii z namiastkq te-

derki grupy 2+ 1 - Ellbie
ty Dmocb. I gdy wrcszcie 
po dlugim wyezekiwaruu 
gwiazda pojawiJa iy na 

tradzie, z trudem udale 
jej i~ nawiqzac kontakt z 

widowanilj . Piosenki wykonywan z lzw. pOI 
playbeeku nie mogly zbytnio rozruszac widow
ru. Dokonal tego jeden z mi zkruicOw. Koloro
wo ubrany, dose mocno wstawiony pan, wy
szedl na estra~ j usilowal spiewac w duccie z 
pamlj Eill. Zgarnit;ty przez Stmi Micj !oJ otrzy
mal gromkie brawa. I tak wlaSciwie zakonczylo 
i .. piqtkowe popoludnie. 

Lekko zawiedziona mlodziei snula si~ dlu
go po parku rue mogllc maleic miejsca dla sie
bie. Zawiedzew byLi tak:ic micsikaflcy, i 10 
gl6wnie sarnlj organizacjlj irnprez. Kto pami~ta 
,.Dni Polkowicn z lat poprtedruch, ten mo:ie 
por6woac slaboSC or
garuzacyjolj lego dnia. 
Dziwne, :ie nikt nie byJ 
zaintcresowany zor
ganizowaniem malej 
gastroDornii, rue bylo 
moiliwe nawet wypi
eie piwa czy coli na 
lrawce z kolegarni czy 
znajomymi. BrakJo po 
prostu fcstynowej at
mosfery i sprawnej or
gamzacji. 

Sobota. Kolejny 
dzieD miej kiego 
swi~la. Pogoda tei rue 
byla laskawa dla orga
ruzator6w. Padajqcy 
od rana deszcz spowo-
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dowal, :ie malo kto zdccydowal si~ wyjsc z 
domu i uczestniczyc w imprczach. Zreszllj nie 
bylo gdzie pOjse. Jednym punJ...1.em, gdzie moina 
bylo ~dzic czas byla "Impresja", niezawodoa 
jak zawsze. Sobotnie popoludrue uplywaJo pod 
znakiem J..."Ultury egzotycznej. W saIi Domu Kul
lUry moiDa bylo wysluchac dose oryginalnych 
muzyk6w peruwianskich. Muzyka andyj ka za
wladn~la mlodlj publiczno.sci!}, ktora z niecier
pliw scil! oczekiwala na prawdziwego rocka j 

blucsa. Co pcawda zapowiedziane Dasobot~ ka-
pele przybyly, ale indna rue zdecydowala sit; .. 
zagrac w deszczu. Konceny nale:ialo wi~c prze-
rueSt oa niedLiel~. Go podan nlmprcsji" rue 
odwa:iyli sj~ na wpuszczenie zespol6w na wlas-
nq estradty. Obawiano si~ ,.zad my" ze strony 
dose rozocboconej mlodzieiy. Jakby w zarnian .. 
mlodzi otrzymali wspanial!j rozrywk~ dzi~ki " 
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wyznawcom Kriszny. Byl to islny festiwal rcli
gil, filozolii wschOOu i muzyki. Dose smiesznie 
wyglljdali polkowiccy "punkowie~ czy "meta
le~ poguj14cy w takl indyjskiej muzyki, ale coz, 
z braku rocka ... 

To co dzialo si~ w soOOlm wiecwr w ~Im
presji~ nieco zama7.alo i.alosny obeaz z poprze
dniego dnia. ieslely w tych iroprezach wzi~la 
udziallylko nicliczna grupa mieszkanc6w. Pol
kowiczame dopiero w niedziclty mogli poWelO
wac sobie slraly poprzcdnicb dni. Wamfileatrze 
znowu bylo gloSno i wesolo. Program OOgaly. 
Mialy u iech~ dzieci, m100zi i dorosli. "Pcbla 
Szachrajka" zabawiala najmlodszycb, starsi lu
chali wysl~puj14cych na estradzie: After Blues, 
Lily a ips, Delighl i wieiu innych kapel. MiloS
rukom Smiechu ulubionej rozrywki doslarczyl 
kabarel Paka. 

Kon owy, niedziclny skcenl pozwolil nieco 
puScic w nieparni¢ wszelkie braki organizacyj
ne, choe wielu mieszkancow naszego rniasta 
sugerowalo, i.e lego lypu imprczy, wzorem lal 

ubiegtych, powinny bye organizowane Da ta
monic, gdzie mow a bez trudu sprawic, i.e kon
eert czy wyst~p nabierze wymiaru (cslynu, nie 
skrypowanego ani mall! objtytoScil! amfitcalru, 
ani ducbolll w salce "lmprcsji". 

Jednym z elemenlow legorocznych "Dni 
Polkowic" byly pierwsze plcnerowe dzialania 
plaslyczne, kt6re z udzialem 14 mJOOych plasly
kow przebiegaly pod baslem 
"Przemyslerua - proba wy
obraini". MlOOzi Iw6rcy w 
ruekonwencjonalny sposob 
Iworzyli swoje prace bc<I14ce 
wypowiedzilj ich mysli arty
styczncj. Powstawaly wityc 
obrazy fakturowe z rOwych 
maleria{ow odpadowych 
oraz wykorzy tywanych jut 
fragmenlow lub calych przed
miOlOw codziennego uiytku. 
Obrazy hlczone ze soblj na 
plotnie stanowily wraz z llem 
malarskim nowll, sensownll 
caloSC. 

Te gOOne podziwu arty
stycznc dziela lworzone byly 
DB oczacb przechodnlow, ktorzy mogH podpa
lrywae mlodych arty tow, prowadZljc z nimi 
niejednokrotnie ciekawe rozmowy. 

- Jest to mojo pierwsza tego typu proco -

opowiada Agnieszka Lewicka. - To 
typowy obroz/ofaurowy. wykonany z 
e{emnetow. kt6re Iwtdy mote do
tluujC, w przeciwieristwie do inllych 
obrozOw. Sq w nim moje ostatnie 
pn.etycia. A poniewat z reguty popa
dam w skrajnosci, stqd dominujq ko
lory bialy i czarny. Jest w lIim Irochf! 
smurku i nadziei. JakaS droga i nie
okiell/UlllO pn.estrzen. A lell bardZiej 
optymistycvry akcenJ, to biole okno -
nadzieja. 

Wymiana doSwiadczen, dozoan i 
pogilidow oraz wyszukiwanie pmc 0 

wysokiej wartoSci wychowawczej i 
anystycznej bylo glownym celem 
tycb pierw zych plenerowych dzialaD 

11/1993 

plaslyc7nych. ZloionoSC poszczeg61nych kom
pozycji prawiJa rue lada k10POI wysokiemu ju
ry, kt6rcmu przewodniczyla Kryslyna Ra zyn
ska-Bajon. Po kilkugodzinnej debacie zawyro
kowaU. Pierwsze micjsca zajtyty prace Anily 
Ochwat "Czlowiek" ora7 "Bez sily". Zdaniem 
jury aUlorka uzyskala dui<} sily wyrazu przy 
oszcz¢nym ulyciu srodkow artyslycznych. 

Druglj nagrodty zdobyl Darek MaSciuch za pra
widlowl! kompozycjty i smiaJoS(: przemyslcn w 
probie wyobraini . Tylul jcgo pracy 10 "Coca -
prolest przeciwko 7gubncj ekspansji produkt6w 
zagranicznych~. I wreszcie trzeci" nagrod~ 
otrzymala Agnieszka Lewicka za pTBCty "Urwa
ny kontakt" - za scenograficme rozwil)zanie. 

lcdnocz.eSnie jury postanowilo WYrOZni(; 
nnjmlodszego uczeslnika, 13-1etniego Lukasza 
Palucha za pra~ "Kataslrofa ekologiczna", ~
dljca dojrzalym podejSciem do problemu nasze
go iycia. Wyr6iniono rownici. Agnieszk~ Ja
skolski! za poprawn:t kompoqcj-c i smiale po
dcjSciedo tematyki w pracy .,Okrutny komfort". 

Warto nadmienic, i.e pierwsze plell£rowe 
dzialania plaslyczne zyskaly aplauz rnieszkaD
cow Polkowic, licznie przybytych goSci jak i 
samych uczestnikOw. MoZDa wi~ micenadzie
j~, i.e wejdll one na tale do programu kolejnych 
"Dni Polkowic". W oczekiwaniu na przyszloro
czne imprezy zapraszamy do obejrzenia pople
nerowej wystawy, ktora prezentowana ~ziedo 
konC8 maja w holu ~lmprcsV. 

AndrzeJ lech 
Jan Szerszanowicz 
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Straz Pozarna w Polkowicach 

W 1992 roku nowa ustawa 0 Panstwowej 
SLraZy Poiamcj powodowala pewn'l rewolucjc 
w funkcjonowaniu tych jednostek. Zakladowe 
straie poiame nie wszCdzic zostaly przckwali
fikowane na jednoslki pailslwowe. Czcsto prze
staly po pro tu i lnicc. Na sz~ie u nas tak iC 
nie stalo. Wladze wojew6dzkie, gminne omz 
Komenda Wojewoozka w Legnicy wziC1y pod 
uwagv usytuowanie naszego miasta w znacznej 
przeciei odleglo i od jednostek poiarniczych 
w Lubinie i w oparciu 0 istniejqClJ od lut zakla
dowq simi w ZG .. Rudna~ powolaly 1 lycznia 
1993 I. PaIislWOWlj Strai. Poi.nmq. 

Cz.;:sto nie uSwiadarniamy bie, ie utwo
rzenie takiej wlaSnie jednostki przyczynilo siv 
do zwivkszenia naszego bezpieczenstwa, bo
wiem zakladowa Slraz miala za zadanie uczest-

niczyc w poiarach przcde wszystkim na terenic 
zakladu pmcy, a dopiero p6zruej poza jej tere
nem. Z chwi II} powolania panstwowej jednostki 
zwiCkszyly siC zadania, ktore nie dotyczq temz 
lylko gaszenia poiaru, ale rowniei uczestnicze
nia we wszelkiego rodzaju kataklizmach, wy
padkach na drogach, skaZeniach ~rodowiska, Ii 
wice w ogolnie poj~ym ratownielwie. Od sty
cznia nasi strai.acy uezestniczyli w 48 po:iarach, 
k'tore przyniosly SLraly na okolo 350 mln zlo
tych. W zwiqzku z tyro i.e interwencja nasttypo
wata w ciqgu 5-6 minut od zgloszenia, udalo siC 
uratowac rnienie 0 warloSci 6 miliardow zlotych. 
Ozi~ki lemu, ieszybko informowano 0 zagroi.e
niach, nie bylo wiykszych akeji, nlk1 tei nie 
odniosl wi9kszych obraieit. 

Nowa jednostka bazuj na starym spr~cie, 

Dewastacja dawnego przedszkola 
PisaliSmy jui 0 dewastowanym na ulicy Li

powej dawnym przedszkolu nr 1. W chwili obe
cnej nie tan) siC nie Wlienilo. Nadal na oczach 
rnieszkajqcych ludzi budynekjest demoJowany 
i rozkradany. Nasuwa siy pytanic. Dlaczego de
cyzjy 0 Likwidacji oddzialow zerowych podj~o 
przed zalatwieniem formalnoki prawnych? 

Na mocy ustawy 0 oSwiacie obiekt staje siC 
wlasnoScilj groiny, z tym:ie wlrunosc tv gmina 
otrzymuje na mocy decyzji wojewody. Ooku
menty dotycZl!ee przekazania wszy tkich obie
ktow gminy, w tym tego, 1.0 taly zloione w 
Urzydzic Rcjonowym i lam sprawa utkncla. 
Problem polega na lym, ie wojewoda nie chee 
przekazac grninie obiektu przed wygaSnil;!ciem 
prowa zarzljdu dla oSwisty. Powinno to nastqpic 
w formie decyzji wydanej przez UrzlJd Rejono
wy, z 'kolei Ur'4d Rejonowy uwaia, :ie art. 104 
ustawy 0 o~wiacic pozwala na przcj,.eic obiektu 
bez wygaSniycia zafZl!du, wobec tego takiej de
cyzjj nie podcjmuje. 

Z rozmow przeprowadzonyeh z radcami 

prawnikarni wynika, :ie Urzqd Rejonowy ma 
racjl;!. Wojewoda wiyc powinien podjqcdecyzjC 
o przekazaniu obiektu. Zatem gmina nadal czeka 
na potwierdzenie aktu wlasnoki, kt6ryrn rna bye 
decyzja wojewody. Z tego tei powodu niemo
:iliwe jest wchodzenie z pracami remontowyrni 
do obiektu, kt6ry nadal jest WI8SnoScilJ kurato
rium. Pozostawienie oddzialow wiqzaloby siy 1. 

ponoszeniem opiat za korzystanie z porniesz
czen. 

ZapytaliSmY bunnistrza lozefa Wqsika, ezy 
mo:ina w obecnej sytuacji ~ zrobic, ieby bu
dynek nie byl niszczooy 

- Obiekt by! kilkilkrotnie zapeZ{Ji.eCYJrry 
deskllmi. Nie l.najdlljq sit! tam i:.adne wartoScio
we rzeczy. Z chwilqprzekazania obiektu MOPS
ow; l.ostanq pneprowadzone generalne proee 
remontowe. Na ral.ie obserwujqcy demolo .. vanie 
wimri zglaszac ten faA:t odpowiednim organolll 
w eelu zlapania i ukarania wandali. 

ACHB 

dzieriawionym od dyrekcji ftRudnej". Byl on 
kupowany na polrzeby zakladu. SI! to 2 sarno
ehody ga~nieze i zakupiony niedawno, d.li~ki 
przychylno~ci wladz miasta, samochoo z drabi
nlJ mcchanicznq 0 wysokosei 30 m. 

Prawdopodobnie jut w czerwcu b¢zie za
kupiony jeszcze jeden nowoczesny woz gaSni
czo-poiamiczy. Na razie praca odbywa sil;! przy 
niepelnej obsadzie 21 os6b. Brakuje 9 os6b, aby 
posiadany spczct mogl bye w pelni wykorzysta
ny. Przy wit;:kszych akcjach jednostka jest wspo
magan.a przez ochotnicze stra:ie z Sobina, Tar
n6wka, Suchej Gomej oraz Pailstwowq Strai z 
Lubina i Legnicy. Brak odpowiedniego sprzytu 
utrudnia prac~ szczegolnie w ratownictwie me
chanicznym, gdzie niezb¢ne sl) lIfZI!dzenia do 
ciceia, rozpicrania przedmiotow i uwalniania 
przez to ludzi posz.kodowanych. NajJepszy jed
nak sprzl;!t nie zastllPi czlowieka i aby udzielana 
pomoc byla szybka i skuteczna,jednostka musi 
zatrudniac odpowiednich fachowcow. 

Aby 1.0 lac slraiakiem naJeiy pokonae wic
Le poprzeczek. PierwsZl! z nich jest ukoticzenie 
Policenlnej Szkoly ChorljZych Poiamielwa, do 
ktorej oa 100 zdajljcych dostaje iv 10 os6b. 
Nal9pne poprzeczki strahl pokonuje przez caly 
okres swojej peaey. Owa razy w roku zostaje 
poddawany testom sprawdzajljcym, ktorych 
zdanie z pozytywnym wynikiem umoiliwia 
kontynuowanie pracy. Sl) jeszcze zagroi.enia 
czyhaj'lcc podczas akcji. Nieoboj~lne dIa zdro
wia jest lei ciljglc napiycie igotowoSC do wyjaz
du na interwcncje - czcsto w ciqgu dnia 3-4 
krolnic. Dla straiakow polkowickich dodatko
wym utrudnieniemjest lak:iefunkcjonowanie w 
nieprzystosowanych do takiej pracy porniesz
czeniach. Bye mo:ie jut wkrOtce Slrai zrnieni 
swojq iedzbty i b¢zie znajdowacsil;! bLi:iej mia
stn. Prowadzone rozmowy z wladzarni zmierza
jq do ulokowania Komendy rni~dzy miejscowo
kil} Trzcbcz,aszybem zachodnim ZG "Rudna~. 

(acb) 

Sprawca wypadku 
ukarany 

Do dzis pami~tamy tragedi~, jaka wyda
rzyla si~ 151istopada na drodze Nowe Mia
steczko - Polkowice. Zgin~ w6wczas czte
ry osoby: malienstwo z 12-letniC\ c6reczkC\ 
oraz 40-lelnia kobieta - wszyscy z Polkowic. 
Jechali W odwiedziny do dziecl przebywaj<\
cych w .zielonej szkole" w woJ. szczecln
skim. Niedawno sprawca lego wypadku 33-
letni Piotr P. zostal osC\dzony przez SC\d 
Rejonowy w Glogowie I skazany na 9 lat 
wi~zienia oraz 10 lat zakazu prowadzenia 
pojazd6w. Byl to najsurowszy wymiar kary, 
jaki zapadl wtym miescie w ci<\gu ostatnlch 
lat. 

Piotr P. nigdy nle byl karany. Jest ojcem 
trojga dzieci. 

(ale) 



Nowy sklep 
Od 17 maja br. Osrodek Pomocy Spolecznej 

uruchomil pay stolowce parafialnej sklep dla 
swych podopiecznych z terenu miasta i gminy. 
Za przyznane talony podopieczni OSrodka moglJ 
nabywac artykuly SPOZywcze pierwszej potrlC
by po cCDach hurtowych. SiedemdziesilJt kOrzy
stajllcych z tej formy pomocy osOb bardzo sobie 
chwali pomysl Barbary Andrzejew kiej, kie
rowniczki MOPS. PotrzebujlJcych pomocy ci!l
gle przybywa. Ostatnio w naszym mieScie poja
will si~ i.ebrzqcy Jugo lowianie. Moi.e udaloby 
sitr uruchomic punkt wydawania choCby bez
platnej zupy? 

ACHB 

Dluzszy rok 
W tym roku b~ziemy mieli wl~j czasu 

na zalatwienie w/asnych spraw. 
Zdaniem Laboratorium Czasu i Cz~stotli

wood Polskiego Komitetu Normalizacji Miar i 
Jakosci wynika, ie rok 1993 b~zie dluiszy od 
poprzednich 0 jedn" sekund~. Doliczamy j" 30 
czerwca 0 godzinie 2400 ewnetualnie 1 lipca 0 

godzinie 000• Czas mierzony za pomOC<\ zega
row atomowych biegnie Z inn" szybkosci" nii. 
ruch wirowy ziemi. Olatego co pewien okres 
naleiy dokonac odpowiedniej korekty. Po
przednia tego typu operacja dokonana byla na 
prze/omie 1991-1992 roku. 

I 

I 

(ale) 

I I I 

O~~ 
~QZ~M 
1>~'fu>wi~ItQ 

Promowanie halasu 
No... z nledzie/i na poniedzialek 24 maja 

1993 roku nie dla wszystkich by/a przyjemna, 
szczeg61nie w pobliiu polkowickiego kina. Po
dobnle jak w ubieglym roku, organ/zatorzy Dni 
Polkowic uznali, ie nie muszct Iiczy6 si~ z 
zasadCf poszanowania ciszy nocnej. 

Zorganizowano koncert, ktory niewiefe 
mfal wsp6lnego z muzykCf i spiewem. przewa
iala gigantomania krzyku i zgielku instrumen
t6w. Moina zapytac, dla kogo ten koncert w 
drugiej poIowie nocy? Przeciei poniedzialek to 
dzien, w kr6rym idzie slfj do pracy, do szkoly, 
a nawet do przedszkola. 

1111993 

Poznajemy swoich radnych· 
Julita Sejud byla czlowiekiem niespkojnym. 

Chciala czynnie uczestniczyc w iyciu "swojcT 
spoleczooSci. OkazjIJ do spelniellia mane" by! 
przelomowy okres w Polsce i dLiaJalnoSt Komi
tet6w Obywatelskich "Solidamo ci". Przygllj
dajlJc si~ pracy innyeh, chciala jcdnoczeSnie 
sprawdzic santI! sicbie. 

Nie jest rodowitlJ polkowiczanklJ. Przyje
chala tu z Polaniey Zdroju ~7..a mtyi.cm", il.10ry 
musial podjqc pracy w jednym z zakJadow kom-

binackicb jako typend),sta. 
OecydujlJc si.y na kandydowanie do Rady, 

startowala z Listy Komitetu Obywatelskiego w 
jcdnym z o~gow ulicy Miedzianej. Program 
pru.>dwyborczy realizujc do dzis. lak l1a r.ll.ic, 
dzi~ki jej staraniom, udost~pnjono rehabilitaej~ 
z jednoczesnym prowadzeniem gimns tyki ko
rekcyjnej dla dzieci z wadami postawy. lake 
przewodnicZljea Komisji Zdrowia, Opieki Spo
lecmej i Ochrony Srodowiska aktywnie uczcst
niczy w realiz.aeji tworzenia ~zielonyeb szk6l" 
Oral integracji polkowickiej sluiby zdrowia. W 
tym ostatnim przedsi~wzi~iu duZlj pomoc sta
nowi m tawa 0 restrukturyzacji sluzby zdrowia, 
kt6ra zobligowala w zystkie gminy do przepro
wad zenia wewn~lrmej reorganizaeji. Konse
kwencjq tej niez.byt widocmej cllialalnoSci jest 
doprowadzenie do utworzenia Zak:ladu Publicz
nego Opieki Zdrowotnej . Moma mice jcdynie 
namjejh i.e procz nowej nazwy plaeowka ta 
przyniesie ulg~ pacjentom w moi.liwoSci wybo
ru i dOSt~PDoSci do lekarzy r6inej • pecjalnoSci. 

Pani lulita - jak sarna twierdzi - nie jest 
7.adowolona z zalcresu realizaeji programu, po-

niewai wspOlnie z pozostalymi czlonkami tej 
komisji Iiczyla na ro7poc~cie d1iaialnoSci za
kladu jul od stycznia br. Niestety, do chwili 
obccl1cj udalo siy jedynie powoJac Rady Nad
zorczIJ, natomiast ZOZ funkejonuje na larych 
zasadach. Byla przekonana, i.e moiDn wiele 
zdziaJac, ponicwaZ moiliwoSci Sl! duZe. Nieste
ly wszystkie dzialania komisji, kt6rlj kieruje pa
m JuliUl, wstrLymuje brak pf7cpisOW wykonaw
czych do m;tawy 0 s/uibie zdrowia. 

- Robimy wi~c co 
moi.emy - stwicrdta 
pani Julita Sejud - w 
lipcu chcelllY url/chomic 
dtieci~cq poradTli~, kto
ra mi~dzy illllyllli nadaf 
prowadt.it bfdzie bacla
"ia na lPwarto~c lIIetali 
cifli.kich W przyszlosci 
lPlIlienalllY uruchomit 
podbbnq poradnir dla 
doroslych. Nadal orga
nizujemy, wspomniane 
wczesniej, zielone sz/coly 
i sanatoria dla dzieci. 
Jest to jedllak kropla w 
morz,u potrzeb. Pani Se
jud z ialem przyznaje, i.e 
nie rna nawet pojycia, 
jak odbierana jest jcj 
dzialalnosc spoleezna 
jako radnej. 

-Wstyd m; - do
daje - ale moje kontak
ty z wyborcami ograni

czajq si~ do rOllllow na uJicy. Nie katdy wie, i.e 
pogodzenie obowiqzJcow mlodej matki z oba
wiqzJ:ami spoiecznyllli, naukqj{lzyka allgielskie
go i pracq w Inech dodalkowych kOlllisjach: 
rewizyjnej, stawlowej i oSwiacy jest lIiezwykle 
trudna. przez nlojq pracr spolecznq cierpiQ 4-
letni Jaromir, J i-leilli Mateusz i oCZyl1liScie mqi 
Adalll. 

Z zawodu jest piel~gniarklJ, pracuje w mi~
dzyzakJadowej przychodni zdrowia w Polkowi
each. Moi.liwoSC dodatkowyeh zaj~ zawdzi~
eza m~i.owi, ktory jest .:rozumialy, ponoszljc 
peroq konsekwenej~ swojej wCzeSniejszej decy
zji. Znosi to cierpJjwie, liczlJc dni obecnej ka
denejL 

- Zdaj~ sobie spraw~, ie gmina ma ogrom
lie 1II0i.liwosci rozwoju i wplywu na bieg wyda
nell, kt6re do1yC'llj lej spoleCZ/losci - kODkJU
duje lulita Sejud. - Obserwujqc jednak OlaCZll
jqcq lias rzeczywisrosc, przestalam wierzyc w to, 
w czym tok bardzo zamierzlJram uczestllicl;Yc. 
GdybYIII miala podjqt razjeszcze decylj~ - nie 
kandydowo/abym na radnq. 

Andrzej Lech 

W maju wszystkie dnl sCf dlugie i wyst~py 
moma organizowac 00 wschOOu do zachodu 
sIonca. Wowczas nlech'#tni halasfiwym zespo-
10m mogfiby ujsc do fasu fub poza miasto. 
Dziwitaktemonokultura zaproszonych zespo- .. -----------------------------------
/6~. Cz~ nie moina zaprosic wykonawcow, oczywlscie moina, ale na wlasny koszt f w cert zal<onczono 0 godzinle trzeeiej, a wf~ jest 
/aorzy me muszq podpferac si~ mocnym ude- mle/sca, ktore nie b¢Cf uc/ctiliwe dla innych. trochfi! fepiej nii w ubleglym roku. 
rzeniem. 80 przeciei sCf takte tacy, krorzy nie Sq zado- Krzysztof Wierus 

Jesli chodzi 0 poziom decybefi to przypu- wo/eni, te za pieniqdze spoleczne zakl6ca im 
~czam, ie n.awet w ~ziefl jest on nie do przy- sifj noc.Oczekujfi!, ie radni zwr6cil si~ w tej 
J~/a. Natom7ast gdy Jut ktos koniecznie chce sprawie do wladz miejskich i uzyskajq 00-
chodzic na tego typu calonocne koncerty, to pow/edi, a mote nawet przeproszenie. Kon-

11 

Redakcja nie ponosi odpowiedzialnoSci za 
teksty publikowane w rubryce"Li ty" 

Red. 



GPll -12 II 
Gazda Polkowicka 11/1993 

Reklama Reklama Relclama Reklama Reklaina · Reklama Reklama ' Reklama 

Z Wartq warto 
Rozmowa z dyrektorem Oddzialu Legnickiego panem Krzysztofem Tark~ 

- 70 lat tradycji Warty to okres 
doswiadczeri i poszukiwari nowo
czesnych i dogodnych dla klienta 
metod dziatania. Od kiedy doktad
nie dziatacie w Polsce na rynku 
ubezpieczeniowym? 

- Towarzystwo Ubezpieczen i Re
asekuracji Warta zostalo powolane do 
zycia 3 wrzesnia 1920 roku w Pozna
niu. Wart a byla towarzystwem czysto 
polskim, utworzonym bez obcego ka
pitalu. W maju 1931 roku przeniosla 
swojE\ siedzib~ z Poznania do Warsza
wy i do dzis stolica jest siedzibE\ tej 
firmy. Warta dysponuje ponad 20 od
dzialami w najwi~kszych miastach 
Polski, dziesiE\tkami filii oraz stale roz
budowywanE\ sieciE\ agent6w. Firma 
jest stara i stabilna, nie grozi jej iadna 
wywrotka, bo wszystkie ubezpiecze
nia sE\ dobrze reasekurowane. 

18.01 .93 roku rozpocz~lismy dzia
lalnosc na terenie wojew6dztwa leg
nickiego. Zapraszamy do naszych 
plac6wek w Lubinie, Glogowie, Legni
cy, Polkowicach, SCinawie, Chojnowie 
i Zlotoryi. 

- W 1991 roku pojawilo si~ sze
reg nowych firm ubezpieczenlo
wych wykazuj~cych dynamiczny 
rozw6j. Nie pozostaliscie w tyle, Wa
sza firma podj~la szereg dzialari 
organizacyjnych zmierzaji\Cych do 
uatrakcyjnienia oferty. Z jakimi no
wymi ustugami wyszliscie do kliefl
ta? 

- 00 niedawna nasze towarzystwo 
bylo .znane gl6wnie klientom wyjez
diajE\cym poza grani~. NiewE\ pliwie 
decydowala 0 tym liczna siee naszych 
plac6wek komisarycznych na terenie 
calego swiata. Od roku 1991 wprowa
dzamy ca/y szereg ubezpieczen dla 
klienta w kraju. W roku 1991 wprowa
dzilismy ubezpieczenie OC dla posia
daczy pojazd6w mechanicznych, za 
szkody zwiE\Zane z ruchem tych pojaz
d6w na terytorium Polski. Uczba za
wartych z tego tytulu um6w w roku 
1991 wynosila 75 tysi~cy i ciE\gle ros-

nie. 
R6wniez w 1991 roku przygotowa

lismy atrakcyjnE\ ofert~ ubezpieczenia 
mienia od kradziezy, ognla i innych 
zdarzen losowych. W 1993 roku wpro
wadzone zosta/y nowe og61ne warunki 
ubezpieczenia mieszkan orBZ na
st~pstw nieszcz~sliwych wypadk6w w 
krajowych os6b fizycznych. ualnie 
prowadzone sE\ prace pr gotowaw
cze zmierzajE\ce do wprowadzenia 
ubezpieczen iyciowych. 

OsiE\gni~ty w roku 1991 vtYnik fi
nansowy brutto w cafoksztaleie dzla
lalnosci TUiR Warta byl korzystny, 
wyiszy nii w roku 1990 .. 

- Przekon8t mnle Pan, ie Jeste
scie firm~ wiarygodfUl, ale by'War
cie w petni zaufac, mualatabym wie
dziec, czy jesteSci konkurencyjni w 
stosunku do In ych firm ubezple
czeniowych? 

- Jestesmy zdecydowanie lepsi, 
nie ze wzgl~du na wysokosc skladki 
lecz ze wzgl~du oa odpowiedzialnosc. 
Jestesmy pewnym partnerem dla 
klienta, dlatego tez tak skalkulowana 
jest skladka, aby klient nie mial proble
mu z wyegzekwowaniem naleinego 
odSZKodowania, oraz szybkosciE\ 
przebiegu proC9su likwidacji szkody. 
Zawsze likwidujemy szkody przed 
obowiE\ZujE\cym nas terminem. Jezeli 
przedlozona nam dokumentacja po
zwala na ostateczne oszacowanie 
wysokosci szkody. 

- W czym doktadnie jestescie 
konkurencyjni? 

- W wielu rodzajach ubezpieczen 
jestesmy konkurencyjni i tak tylko u 
nas skladka z tytulu ubezpieczenia au
to casco rozbita jest na dwa rodzaje 
ryzyka: kardziei pojazdu jest potrakto
wana jako ryzyko dod atkowe , kt6re 
klient moze wykupic lub nie. Jest to 
szczeg61nie waine przy starych samo
chodach. Ponadto ochronE\ ubezpie
czeniowE\ obj~te sE\ wypadki powstale 
nie tylko na terenie Polski, ale r6wniei 

Europy. Wszystkim wykupujE\cym 
ubezpieczenie OC dajemy za darmo 
.zielonE\ kart~", jeieli jest to samoch6d 
osobowy do uiytku wlasnego. 

W ubezpieczeniach mieszkan iad
n~ firma nie daje gwarancji 70% od
szkodowanla w stosunku do sumy 
ubezJ)ieczenia za sprz~t audiowizual
ny. Wtym roku wyszlismy z atrakcyjn~ 
propozycjE\ do szk6t. Proponujemy za
wareie ubezpieczenia od nast~pstw 
nieszcz~sliwych wypadk6w mlodzieiy 
szkolnej na warunkach peferencyj
nych. Za oplat~ skladki na rok szkolny 
93/94 obejmujemy ochron~ ubezpie
czeniowE\ uczni6w jui od 1 maja 93 
roku, tj. przez okres 16 miesi~cy. 
Fakt, ze szkofa po~iada juz zawart~ 
umow~ z innym towarzystwem nie sta
nowi dla nas przeszkody. Pozwoll to 
na wyplat~ dzieciom odszkodowania z 
dw6ch r6inych firm, co jest szczegol
nie wazne ze wzgl~du na zblliajE\cy si~ 
okres wyjazdow. oodatkowe ubezpie
czenie uczestnik6w oboz6w i kolonii 
pozwoli poza podstawowymi swiad
czeniami uzyskac zwrot poniesionych 
koszt6w imprezy, jesli na skutek wy
padku dziecko nie moglo z tej imprezy 
skorzystac. 

- Skfadkj w Warcie s~ nieco wyz
sze od innych towarzystw? 

- W jednym ubezpieczeniu jeste
smy droisi, w innym tansi. Uwaza si~ , 
ze skladka jest wysoka. N asza skladka 
jest tak skalkulowana, aby ubezpie
czenie bylo pewne. Nie jest sztukE\ 
sprzedac ubezpieczenie tanio, nie 
chcemy przyciE\gac klient6w taniE\ re
klamE\. Szanujemy klienta, kt6ry wie, 
ie w przypadku zaistnienia szkody nie 
b~dzie przepychanki do wyplaty 
swiadczenia. 

- Dziekuj~ za rozmow~. Opera
tywne osoby z terenu Polkowic 
zainteresowane prac~ w Warcie w 
imieniu dyrektora zapraszam i pro
sz~ 0 kontakt telefoniczny 42-42-32. 

Rozmawi~a 

Anna Chmielecka-Budzan 



11/1993 

I STRAZ J 

P6ty ludzkosci, p6ki przyrody ~ 
OCI/IOIIY 
.lnrlO.V 

O 
d p<>CZlltku swego istnienia czlo
wiek walczyl z Przyrodll 0 prze
trwanie swego gatunku. Szeze
g6lnie silnym srodkiem oddzialy
wania na srodowisko byl ogieo. 

W¢rujljce gromady mysliwych wypalaly lasy i 
busz dIa wyploszenia zwierzyny. Zwi~kszenie 
si~ liezby gromad ludzkich jak i wzrost ich li
czebnoSci potCgowaly wyniszczanie lasOw. De
gradacja gleby na odlesionych terenacb i jej 
erozja zmuszaly czlowieka do szukania nowych 
obszarow. W mia~ uplywu czasu pojawialy siy 
coraz to nowe zagroZenia. SkaZenie w6d, zapy
lenie powietna, wyczerpywanie nieodnawial
nycb zloi surowc6w rnineralnycb. Dzialania te 
uzmyslawiajq nam wszystkim tragiczne znacze
nie zdania: .. Czlowiek zmienia pnyrod~". 

OczywiScie zmiana wcale rue musi ozna
czae': nisz.czcnia. Zac~to wiyc myslec': 0 ocbronie 
przyrody. Jest to praca rrudna, ale niez~dna dla 
zacbowania ginljcych wspanialoSci naszej przy
rody dia nas i dla potomnycb. Dla ludzkosci nie 
rna allernatywy. Czlowiek musi zrozumiec':, Ze 
jesttylko elemenlem przyrody. Nie tworzy praw 
natury, jedynie musi siy im podpofZl}dkowac. J 
wfeSzcie, Ze "pOly ludzkoSci, pOki payrody". 

Prawo jest jednym z eiemenlow zycia spo
lecznego kszlaltujllcyrn sp0s6b zachowania si~ 
ludzi, w tym przypadku, wobec srodowiska na
turalnego. Takie prawo ustanowiono w 1949 
roku. Na jego podstawie minister leSnictwa po
wolal straZe ochrony pnyrody. 

29 lat pOiniej - na p<>Czljtku 1978 roku -
powslala rejonowa grupa slraZy ochrony payco
dy na terenie gminy Polkowice. Na jej czele 
stanql Stanislaw KrypiiLski, ktory do dzisiaj 
w pOlnie z kolegami dziala jljC spolecznie chroni 
lasy, wody, zwierzync, nie zapominajljc jedno
czeSnie 0 miejskich oazach zieleni. Przez blisko 
15 lat swojej dzialalnoSci znikqd nie mieli po
mocy, sz.czeg6lnie finansowej. Dopiero w ubie
glym roku pojawily si~ pierwsze dotacje z pol
kowiclciego U~du Gminy. Dotacje, z ktorych 
de facto i tak nie skorzystali, poniewaZ pieniljdze 
pnekazane na konto U~u WojewOdzkiego 
przepadly gdzieS w gljSZczu biurowycb doku
menlow. 

- Ewentualne dotacje lIIoiemy odzyskal: 
jedynie na podstawie rach14nk6w przedklada
nych w legnickim urzfldzie - stwierdza Stani
slaw KrypiJiski. - Zresztq 0 ubieg/orocznej 6 
milionowej doracji dowiedzie/iSmy si~ niemal po 
falccie. CZflsciowo odzyskane pieniqdze musieli
smy jednak przeznacz:yc na opwcenie rozmow 
teleJonicznych. 

Bylo tego okolo 2 milionOw zlotych. Mijaly 
kolejne miesiljce, a polkowiccy straZnicy spod 
maku rubra nadal szukali fmansowego wspar
cia. Pisali ws~e. I znowu pomocnlj dIon 
wyci~gDljl UfZl}d, wykladaj~c na tegorocznlj 
dziala1noSC rtochroniarzy przyrody" 10 mIn. z1o
tych. Niemala w tyrn zasluga Anny Dornagaly, 
pracownika U~u, ~dllcej rownoczeSnie je
dynlj strainiczklj przyrody. 

- Problem ciqglego szukania wlasnych 

pienifldzy przede wsz:ystkim tlewi w braku osobo
wosci prawnej - mowi Ryszard Dytwi.J1ski, 
jeden z wyr6zruajljcych it; strainikOw. Jedyn~ 
instytucjll posiadajljc~ niezb¢n~ osobowoSC 
jest wspomnlany wczeSniej Wojew6dzki Urzqd 
w Legniey, na konlo kl6rego pnelewane SlJ 
ewentualne dOlacje finansowe na naszlj dzialal
noSe':. 

- Zgodnie Z obowUizujqcymi przepisami 
nasza rejonowa strat ochrony przyrody nie ilia 
szans na uz:yskallie osobowosci prawnej, ponie
wot w obrflbie dziawnia Wojew6dzldego Kon
serwatora Zabyrlu5w H lcatdy sobie rzep/q1 slcro
bie~. I to jest najwiflksz:ym utrudnieniem naszej 
spo/ecurej pracy - dodaje Ryszard DylwiiLski. 

Aktualnie 18 dzialajljcycb strainikow, mi
mo trudnoSci i uciljiliwosci, nadal pracuje spo
lecznie doplacaj~c z wlasnej kieszeni do prze
prowadzanych kontroli Scick6w odplywowych, 
terenu Scieili zdrowia, zieJeni miej kiej, ocbro
ny zwierZllt, wylapywania samochod6w wjet
dZajljcycb ne tereny leSne ilP. Slj 10 niektore z 
zadaJi obejmujllcych tegoroczny plan pracy re
jonowej grupy Sll"'olinikOW ochrony przyrody. 
C~ prac majlj juz za sobq. Picciokrotnie wi
zytowali polkowickq Sciei.ky zdrowia, gdziego
tyro okiem widac efekty zaj¢ wandali palljcycb 
ogniska czy myjljcych samochody. Innym przy
kladem jest Tamowek, gdzie miejscowi gospo
darze uznali pobliskie rzeczki jako doskonaly 
odplyw Sciek6w gospodarsko-domowycb. 

Wyjljtkowo sporo pracy mieli strainicy w 
Picszkowicach, gdzie z cWewni pobJi kiego pa
lacyku rt wycieki" plynq wprosl do krysztalowe
go potoku. Niechytnie karamy - wyjasnia Stani
slaw ~pinski - woJimy Uumaczyc, pouczae': i 
wyjaSniae':. JeSLi 10 nie pornaga ... Nawiasem mo
willC, naleZaloby przypuszczac, i.e pieszkowic
kimi HuciljiliwoSciarnirt moglyby bardziej przyj
rzee': si~ wladze soleckie czy nawet gminne. Ale 
to juz odr.;:bny lemat, do kl6rego, kto wie, moZe 
powr6cimy na naszych lamach. 
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-.....,.-
Nie jesl to ani !at wa, ani przyjemna luzba. 

Narai.eni SlJ na ciqgle przkroSci, obclgi - ba, 
zdarzajlj siy nawel i groiby. Trudno wiyc d7jwic 
si'Y, i.e slramicy ochrony przyrody r1.3dko siCga
jlj po mancL'lly czy wnioski do kolegium. S:,dzic 
jcdnak naleZy, il! "kolelcJiska" zyczliwosc rna 
r6wniez swoje granice. Moina wi~ pl7.ypusz
czae, Ze kiedys... 

-Trzeba mid; zdrowie i cierpliwosc do rej 
roboty - powiedzial Leopold Tarka. Tylko jak 
dlugo? Ta kich jak w -pomniany Leopold Tarka, 
oddanych stuZbie j tawiaj:tcych na drugim pta
nie zycie rodlinne i wlasne zamilowania, ~t 
jcslcze kilku. NaleZlj do nich Jerzy Paliwoda -
jedcn z pierwszych slrainikow polkowickiej 
grupy, Artur Kucharczyk, Krzyszlof Nagro<Uki, 
Rysznrd DylwiiLski oraz Wladyslaw Swicrsz
czak. 

Dlugo i duw by rnowie 0 niewidocznej d7ia
lalnOSei rejoDowej grupy strainikow ochrony 
przyrody. Powiem j zcze tylko 0 ich marze
niach. Olot, marzy im si~, aby wspomniane 
wClci11iej 10 min zlolych przcznaczye': na ?Skup 
umundurowania, dziyki ktoremu mogJiby god
nie pelnic sluZebnlj rol~ w polkowickim srodo
wisku, ku 7adowoleniu miejscoweJ spolecZDo
Sci. A moZe by lak wlndze miasta i gminy na 
swoj kOSZI ubraly, podobnie jak Slraz Miej kq' 
ludzi walcUjcych 0 poszanowanie olaczaj'lcej 
nas zieleni? 

P.S. 
W oczckiwaniu na satysfakcjonujljce slrsZ

nik6wochrony przyrody decyzje apelujcmy do 
doroslej czeSci mieszkanc6w 0 zwr6ccnie uwagi 
na poczynania swoicb pociecll. nie zapominajljc 
o sobie - zanujmy otac7.ajllcq nas wszy lkich 
zieten, wszak to pluca naszego, coraz pi~kniej
szego miasta. 

Andrzej Lech 



Gazcta Polkowicka 

" ... chowamy troch{: zielonego i przycllOdz{: tu na targ. Jakos sobie 
musimy radzic. W pomocy spolecznej nie bylam. Jak to tak, panie,jsc 
do obcych ludzi po prosbie? SYf1 za granicq" a ja mam isc na zebry ? 

Biznes na starosc 
Siedziala skulona nad kilkoma ~czkami p<>

ly kujljcych czcrwienilj rzodkiewek. UloZone i 
z pieczolowito~i~ skrapiane wodlj, by nie utra
city wego wyglqdu, byly jedynym lowarem 
oferowanym przez wtaScicielky. Ona sarna nie 
wygilidaia na warzywncgo potentata. Stara, 
zmyczona, przeryta tysillcami zmarszczek 
twarz, ogonala od sloriea i wiatru, zroszona 
kropelkami potu byla wy tarczajljcym swiadec
twem 0 nielalwym, zapcwne, tyciu. Z nadziejlJ 
spoglqdala na pnechodzljcych i targujljcych siy 
ludzi. Jej towar, mimo ie wygllJdal na swiety, 
pochodzl)cy z prywatnego ogrOdka, nie m6g1 
konkurowae z towarem stalych bywalc6w pol
kowickiego targowiska. Mijaly minuty ,Iccz Jlikt 
nie interesowal siy towarem starszej kobiety. 
Gdy przcchodzilcm oOOk niej, nasze spojrzenia 
SPOlkaly siyijaka sila zmusila mniedo zatrzy
mania siy. Kupilem pyczek rzodkiewek, a na 
dokiadky, jui za danno, tarsza kobieta obdaro
wala mnie opowieSciq 0 kawa I k'U swojego zycia. 
1 ehoe byla to opowieSt 0 jcdncj tylko rodzinie, 
pasowalaby do wielu podobnych hi tOfU dziejlj
cych siy w naszym mieScie. 

Pani Maria, 00 lakie bylo imi«. przedawczy
ni rzodkiewek, do PoLkowic przyjechala w koo
cu tat siedemdzieshltych. Jej syn gornik Olrzy
mal przydzial na wytysknion M-4. Op~il 
wiCC pod.lubinsklj wieS wraz z Zonq i dzieemi. 
Na gospodaree, podupadlcj zrcsztll, nie bylo po 
co zoslawne - wspornioa Pani Maria. Mqz zmarl 
kilka lat wczeSniej, a mlodzi szukali swego 
szez«Scia w miedzi . 

SPORT 
"Orly" w akcji 

Bardzo dobrze zaprezentowall si~ lekkoatleci 
MKS .Orzef' Polkowlce podczas zawod6w roz· 
grywanych w ramach Grand Prix Polski. 29 maja 
w Mielcu Marek Stolarczyk zaj~1 II. miejsce w 
rzucie dyskiem.30 maja w rzucie oszczepem Ra~ 

Kryterium uliczne 
23 maja br. w Polkowicach rozegrano Og61-

nopolskie Kryterium Uliczne z okazji .Dni Polko· 
wic". G/6wn~ nagrod~ zawodow by/ puchar pre
zesa MZKS Gornik Polkowlce. 

W kategorii senior6w na dyslansie 64.8 km 1. 
miejsce zajl\l Bogdan Makuchowski (Gornik Pol· 
kowice), ktory jechal z przeci~ln~ pr~dkoscil\ 46,3 
km/godz., drugi byl Jacek Michalowski (Victoria 
Rybnik), trzeci - Bogdan Jasinski (C. K. Wroctaw). 
Pozostali polkowlczanie zaj~1i w tej kategoril na
st~puj~ce mlejsca: 7 .. Krzysztof Golinski, 10. -
Marcin Wozniak. 

Juniorzy mlodsi mieli do pokonania Iras~ Ii· 
cz~~ 43,2 km, kt6r~ zwyci~zca pokonal ze sred
nil\ pr~dkoscil\ 41,8 km/godz. By/ nim Artor Pabi
siak (Sl~za Sobotka), 2. miejsce zaj~1 Andrzej 

Nie chciaJam ise do miasta, cale iycie by tam 
na gospodarce, na swoim. Tam w obejsciu 1.na
lam kaZdy kamieo, mog/am chodzie po ornacku. 
W mieScie bylo gtoSno, malo powietrza, nie 
moma bylo wyjsc przed dorn. Ale co mialam 
robie. Ziemi rue rnial kto u prawiae, dzieci po zly 
na swoje, a ja nie rnialam jut sHy. Jak syn 
powiedrial, iebym z Dim poszJa, zgodzilam si~. 
Myslalam sobie, popilnuj~ dzieciak6w, ugoluj~ 
obiad, ~dzie im latwiej. 

Bylo mi ci~Zko, ale przyzwyczaiJam si~ . 
P6Zniej znow zostalam sarna. To bylo lui pned 
tym, jak Iaruzelski oglosil Ilj nasZlj wojn~, czy 
jakoS tak. Dzieci z wnukami byly za granic~. Syn 
pojechal jesienilj na zarobek, byl we Francji zc 
dwa micsillcc i jakos tak przed zimq napisal do 
synowej, aby zabraJa dzieci i przyjecbala. Zna
iazllam dobrlj pracy i mieszkanie, chcieli zoslac 
gdzicS z tok. PoZniej, 10 sam pan wie - dodaje 
Pani Maria. Zamknyli granicy i syn zostaJ. Poooe 
za/alwili mu jakieS papiery i zostal oa zawsze. 
Nie wicdziatam, co mam poczlJc. Sama w lakim 
duiym domu, nikogo znajomego, iadnej rodzi· 
ny. Mialam lroch~ pieni~dzy, wiCC za 10 iylam. 
Niewiele mi potrzeba, to jakos sobie radziJam. 
Lata lecialy i bylo eoraz trudniej. Za gospodar
stwo mialam renl~, ale pienilldze od syna si~ 
koDczyly. Pomagalamtroch~ludziom jakstar

czalo il i jakoS iy iylo. Kilka lat temu, chyba 
zc czhxy, przyjecbal syn w odwiedziny. Wyku
pil moje mieszkanie i z -tawil oa zycie. Ale klo 
bel. pracy cia rad,.? Przyszli kiedys do mnie tacy 
m1odzi, chcieli wynajqe pok6j. Zgodzilam si«. 

mund K6Iko osil\gn~1 najlepszy rezultat w kraju 
(75,82 em). Trenerem obu zawodnik6w jest Ro
bert Pierzchala. a jego oficjalnym sponsorem lu· 
binskl oddzial PZU. Kolejny zawodnik "Orla· Sla
womir Marszalek wynikiem 3' 51,88' poprawil 
sw6j rekord iyclowy na 1500 m., zwyci~iaJ~c tym 
samym w tej konkurencjl. Trenerem Slawka Jest 
Wttold Krzeminski. W skoku w dal sukces odnio· 
sly Monika Clach (I. m.) I Renata Szykulska (II. 
m.). Obie dzlewczyny s~ trenowane przez Fran
ciszka Mierzg~ 

(w) 

Wdowiak (Chrobry Glog6w), a trzeei by! Tomasz 
Zaboronek (Plast Nowa Ruda). 

Kategoria mlodzik6w obejmowala dystans 27 
km (przeei~tna pr~dkosc zwyci~zcy wyniosla 34,8 
km/godz.). 1-. mlejsce zdobyl Daniel Suchodolski 
(Gomik Polkowice), 2. mlejsce Grzegorz Gulbiri· 
ski (SI~za Sob6tka), 3. miejsce Michal Kubiak 
(KKS Gostyn). 4. miejsce Marek Rzepka (G6rnik 
Polkowlce). 

W klasyfikacji druzynowej I. miejsce I Puchar 
Prezesa MZKS G6rnik Polkowice zdobyl MZKS 
G6rnlk Polkowice, II. miejsce KS SI~za Sob6tka, 
III. miejsce Viktoria Rybnik. 

W zawodach og6lem startowalo 105 zawod
nikow. 

(wag) 

00 to par~ groszy wpadlo. Za jakis czas zapro
ponowaU, abym im mieszkanie odsprzedala, a w 
zamian oni zostawiq rni ten najrnniejszy pok6j. 
Co mialam robie? Zgodzilarn siy, nawet rlie py
talam syna. Bo tak naprawdy synowa rue pozwa
lala mu ani przysylae mi pieniydzy, ani przyjei
diae do Polski. Jak tym mlodym urodzilo si~ 
dziecko, powiedzieli, i.e nie mogl! mnie dlui.ej 
trzymac i rnuszy siy wyprowadzie. Panie -
ciljgnie dalej sWII opowieSt - co mialam robie. 
Chodzilarn po urzydach, rue tarn nawel gadac nie 
chcieli. Mieszkanie n\e by to jui moje. Zabralarn 
10 co moglam i poszl m do takiej znajomej, 
rnieszka 0 tu, niedaleko. Pani Maria wskazuje na 
pobliskie bloki. Dna let. jest sarna, wiyc n.am 
razem rniniej. Ma ona maly ogr6dek to chowa
my trochy zielonego i przychodz~ tu oa larg. 
Jakos sobie musimy radzie. W pomocy spolccz
nej nie bylam. lak to tak, panic iSC do obcych 
ludzi po prosbie? Syn za granicq, a ja mam iSC 
na iebry? Pytanie to zawisa w proini. Pani Maria 
jakby smutnieje. Jej oczy robilj siy wilgotne i 
lakie jakici rozbiegane. To wymowny mak, ie 
opowieSt zakonczona i dalszych pytati nie na le
Cj stawiac. Jui nigdy nie zadam pytania 0 to, ezy 
rna Zal do syna, Ze pozostawil jll samlj. Zresztlj 
jesl chyba zbyt dumna, aby Zalie sity przed ob
cym. 

Na kartoniku pozostajq ~zki ezerwonej 
rzodkiewki i kawalek smutnego iycia starej, 
opuszezonej kobiety. 

-jas-

Marszalek pierwszy 
22 maja 1993 roku w Zielonej Gorze odbyly 

si~ pierwsze zawody lekkoatletyczne kwalifikujl\' 
ce do Mlstrzostw Polski w poszczeg61nych kate
gorlach wiekowych. Pomimo nlesprzyjajl\cych 
warunk6w atmosferycznych bardzo dobrze za· 
prezentowal sl~ junior .Orla" Polkowice Slawomir 
Marszalek wygrywajl\c ze znaczn" przewagl\ 
bieg na 800 m w czasie 1 :53,41 . Zawodnik nasz 
(18 lat koriczy w paidzierniku) wynikiem tym 
zapewnil sobie prawo startu w Mistrzostwach 
Polski Juniorow do lat 19 oraz mtodziezowc6w do 
211al. 

Nast~pny start naszych lekkoatlet6w to Mi· 
ting Grand Prix Polski 30.05 1993 roku w Pozna-
niu. 

(k) 

Mistrzostwa w karate 
21 maja w Gublnie odbyly si~ mistrzostwa 

strefy zachodniej w karate. Polkowiccy karatecy 
z TKKF .Start· uczestniczyJi w nlch po raz pier
wszy i od razu odniesli wielki sukces, bowiem 
zaj~li pierwsze miejsce druiynowo. Nasi zawod· 
nicy zaj~li nast~puj~ce miejsca w swoich kalego
riach: I. m. Ernest Zuraw i Tomasz Bajus, II. m. 
Cezary Bernat, III. m.Andrzej Piecko. OWaj ostat
ni s~ debiutantami. 



Czy ezujecie ten zapach? Talc, talc, to zalatuje juz wakacjami. 
Ani si~ ezlowiek nie okr~ci dwa mzy, a iegnaj budo i ~at stoi 
ot worem. Co tu gadac, 1uz rna to do siebie, i.e wyzwala z e:dowieka 
to co najmilsze. Sarno nierobienie niezego ita swiadornoSt, i.e nikt 
ci,,: z wyra nie wycillgnie, powodujc poczucie blogiego spokoju. 
A wiadomo, i.espokoj najwaZniejszy. 

Dadziany. Ja tam na gruby szmal 
spuszczam wodIY, alenie powiem, 
gdy pomysH sit;: 0 wakaejach i wloiA; lapt;: do 
kieszeni, w ktorej panuje przeci<jgjak Da dwor
eu w Peimiu, robi mi si,,: niedobrze. Ale co tam, grunt to 
. poko ... 

Jui od ki1ku dni z ludfmi obmy~lamy, gdzie by tu splylUJc 
starszym z oczu. Pomyslow kolesie maj'l bez Hku, choe zawsze 
nasze dyskusje przcwalajl! si,,:, gdy rozpoczyna si~ na .... rjjka 0 

szmalu. To iycie jednak kosztuje i eo tu ukrywac, nie zawsze b¢llc 
w tmnsie uda si,,:spotkac forsiastych ludu, ktOrzy wesPl1J biedne
go. Czasami 10 ai :lsI Sciska eztery lilery, jak czlowiek pomySli 0 

gostkach nadzianyeh, zarywajlleych panicnki na BMW ezy jakie
goS tam golfa. T aki gostek rna gablot,,:, a do tego bywa obrzydliwie 

Biegamy z kolesiami po miejscowyeh biznesmcnlleh i 
mamy nadziej,,: zarobi':: par,,: groszy, ehoeby na pocZljlek. 
Choebym mial stanllc na glowie i podpieracsi,,: uszami, musz'Y 
wyrwac 5i'Y gdzieS w Polsk'Y. Nie nie zmusi mnie do przesia
dywania ze starszymi na kawalku gleby zwancj ogrOdkiem i 
podlewania jakiehS tam badyli. MoZe ktos z was rna jakis 
bajcraneki pornysl na zrobienie szmalu? Niech krobnie do mnie. - -..---....... -
A nllZ ~zie to h.it! 

Baska 
Bylo nas czworo. Zawsze bylismy 

zgranC\ paczkC\. Byli tacy, co zazdroscili 
nam, ie potrafimy tak dlugo trzymac si'i' 
razem. Nie bylo u nas waine, co jest czyje, 
a jesli klos mial klopoty, robilismy sejmik i 
jakos udawalo si~ nam spraw~ zalatwic. 
Baska z Jurkiem od dawna stanowili lei 
par~. Byli razem i nie przeszkadzalo to 
nikomu z naszej paczki. Czasami slawali 
siQ obiektem naszych iartow, ale nigdy nie 
bylo mi~dzy nami zgrzytow. Tak bylo od 
podstawowki. 

Dopiero z poczC\lkiem roku szkolnego 
coS w paczce zacz~o szwankowac. Nie 
bylo kl6tnl , ale Baska coraz cz~sciej od
stawala od nas, znikala na cale popolud
nia. W kwietniu przy jaklejs jmprezle po
wiedziala, ie nie b~dzle jui chodzic z Jur
klem, a tak w O9ole to musi zniknC\c na 

jakis czas. Zrobilo si~ glupio, bo do tej pory 
nikt z nas takiego numeru nle wycinal, a tu 
nagle Bacha wywalila z takim tekstem. 
Jurek lei nie wledzial, co jest grane. Dla 
niego nie bylo jui Baski w domu, nikt nie 
wiedziat, gdzie chodzi i z kim. Rozpytywa
lismy znajomych, ale to tei nlc nie dalo. 
Stalo sif1 tak. jak m6wlla Baska. 

Pewnego dnia nie przyszla na plac - to 
takie nasze miejsce. Nie bylo jej w domu. _ 
Rodzice powledzieJi, ie Baska zachoro
wala I musiala wyjechac. 

Dopiero w6wczas zrozumielismy, ie 
to wszystko jest jakies dziwne. Kilka dnj 
temu matka Baski powiedziala nam, ie 
pogrzeb odb~dzie si~ na drugi dzieri . 
Spadlo to na nas jak piorun. Wszystko 
stalo si~ jasne. BaSka brala. Bardzo do
brze umjala to kryc, ale zbyt szybko poszla 
na calosc. Jej rodzice zauwaiyli to b/yska
wicznie i zalatwlli Jej osrodek. Tam jednak 
jakis palant nam6wil jC\ ns wypad. Uciekli. 

Wydawalo nam si~, ie to jest niemo-

Ludzle, co sl'l porobllo na tym swlecle?!Tak szalefismy przy muzyce hlndusklej J 

Jaslek 

iliwe. Przeciei tak dlugo bylismy razem. 
znalismy si~ jak lyse konie, nie mielismy 
przed sobC\ tajemnic. W naszej grupie nig
dy nie by/o mowy 0 prochach, uwaiallsmy 
to za gluple. MieJismy swojC\ recept~ na 
iycie. I wlasnie w taklej sytuacji okazalo _"'-_,-__ 
si~, ie tak naprawd~ to si'i' nie znamy. Nie 
wiemy 0 sobie nlczego, poza og6lnikami. 
Wydawalo ~if1 nam, ie jestesmy przyja-
ci6lmi na dobre I zle. To by/o klamstwo.-, ---, 
oszukiwanie siebie. Po raz ostatni spotka-
hsmy sl~ na p09rzebie. Rozeszhsmy sif1 __ I 
tak, jakbysmy si~ nigdy nie znall. Chyba w I 
kaidym z nas bylo to same - poczuch=L" 
winy za to, ie b~C\c tak blisko, bylismy 
tak oddaleni. Baska nle miala wr096w, 
domu bylo O.K. Mlata chlopaka i cos jei 
odbilo. Odeszla tak glupio, zabierajC\c ze ___ --,-_ _ 
sob~ .n~sze falszywe wyobraienie 0 1 
prZYJaznt. 

M.M. 

ZarzCld Gminy 
Polkowice 
wyst~puje Z Ofertll 

nieodplatnego przekazania w 
utrzymanie i uzytkowanie istnie
jqcych gablot ogloszeniowych w 
ilosci 20 sztuk na terenie calego 
miasta. 

Zainteresowane osoby fizyczne 
i prawne winny skladac oferty w 
Urz~dzie Gminy w terminie 14 dni 
od daty ukazania si~ ogloszenia. 



KRZYZOWKA 
POZIOMO: 

1. rodzal materlafu 
2. cfeple ieberka 
3. przeszkoda na drodze 
4. po przeciwnej stronie nadajnlka 

ABC 0 E F G H J K L M 5. staroiytny wladea 
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6. b6g celtyckiej Galii 
7. na niej ksi~iyc 
8. rodzimy alplnista 
9. radioway zapowiadacz 

10. wiatr 
11 . przy drodze • samoch6d 
12. Szewinska • symbol glinu 

\ 13. zwierze z rozumem • jednostka mlaru gruntu. 
PIONOWO: 
A. 12 sztuk • spieniona woda 
B. kontynent 
C. smr6d • dawniej do m/OCki 
D. nadz6r 
E. dawniej do ssania • tyl 
F. np. sw. Wojciech 
G. potrzebne w sl\dzle 
H. statek gl~binowy 
I. marka samochodu lub proszku do prania • bajkowl bracia 
J . okrzyk z wanny 
K. spogll\da na pustyni~ • brat olea 
L. niecodz.ienny egzemplarz 
M. gwarowo 0 mieszkarlcu Krakowa • opryszek. 

RozwiC\zanie krzyi:owki z nr 9/1993 
Pozlomo: rokosz, bimetal, Batory, ok/adka, serenada, il, 

torpeda, amnestia, kobra, skocznia, liczba, mak, PAON, zle
ceniodawea, skat. 

Plonowo: rebus, Iza, ekologla, katar, len, empiryzm, 
szron, sen, Aida, Sam, odlamek, Apis, pHka. krok, piewca. 
oda, detal, gnat, patyna, galka, maea, pralat. 

Nagrod~ wylosowala Maria Closek zam. w Glogowie. 
ul.Armii Radzieckiej 19/3. Nagroda do odebrania w redakcji. 

Redagu)e zesp6/ w sktadzle:A. Chmielecka-Budzan. W. Gajaszek (red .nacz.), H. Kawa (sekr.red.), A. Lech (tel.481-290), S. Slowinski, J . Szerszano
wicz (tel.455-614) 
Zdjl(cla w numerze: Archiwum, W.Gajaszek, A.Lech. Sktad komputerowy: w/asny. Drulc: .Introgral" Lubin. 
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